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v pozdrav
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Združenja MVZ 
dr. Vladimir Bračič

Ob začetku novega štud ij
skega leta vsem študentom  
m ariborskih visokošolskih za
vodov, posebno pa še vam, ki 
letos začenjate visokošolski 
študij, lep pozdrav z željo, da 
bi bilo vaše študijsko delo u- 
spešno, v zadovoljstvo, veselje 
in ponos vam, vašim učiteljem  
in staršem !

Letošnje študijsko leto za
čenjam o v času, ko si delovni 
ljud je naše domovine prizade
vajo, da bi kar se da hitro  in 
dobro ostvarlli naloge gospo
darske reform e — te naše no
ve revolucije. To dejstvo obve
zuje tudi nas, ki delam o na 
visokošolskih zavodih — štu
dente in učitelje, da pogleda
mo vase, da kritično ocenimo, 
kje in kakšne so naše doseda
nje slabosti te r se odločno lo
timo njihovega odpravljanja.

Da bi dalo to delo obilno že
tev, vas želim, dragi mladi 
p rijatelji, opozoriti na nekate
re stvari.

Resničen uspeh pri delu lah
ko dosežemo le, če se ga loti
mo z voljo in ustreznim  de
lovnim načrtom . To velja se
veda tudi za študij. Ob vpisu 
ste  dobili drobno knjižico 
»Kako bom  uspešno študiral«. 
Prečitajte  jo, ne samo enkrat, 
večkrat! N ajdite v njej same
ga sebe, svoj tip, in ravnajte 
se po njenih napotkih! Kdor 
sl v minulih štirinajstih  dneh 
še ni naredil osebnega štud ij
skega načrta, kdor še ni začel 
redno študirati, naj to naredi 
takoj. Brucovskega razgledo
vanja je  bilo dovolj, kajti uč
ne snovi je  mnogo in čas je 
kratko  odm erjen. Vsaka ne
potrebna zam uda bo delala

preglavice, prevelika bo imela 
boleče posledice — izgubo štu 
dijskega leta, to pa ne pomeni 
sam o lastnega neprijetnega 
občutka in dodatnih izdatkov 
za starše, temveč tudi sploš
no družbeno škodo.

Naša dežela se vedno bolj 
vključuje v m ednarodno deli
tev dela, zato potrebuje čtm- 
več sposobnih in strokovno vi
soko kvalitetnih kadrov. To 
nas sili, da bomo pri izpitih 
še zahtevnejši, uspe le naj 
sposoben in prizadeven.

Bolj kot doslej bomo uve
ljavili načelo o plačilu po 
opravljenem  delu. Zato bomo 
vse oblike m aterialne pomoči
— stanovanje, h rana in brez
obrestn i krediti — vezali na 
študijski uspeh. Samo dober 
študent lahko računa na druž

beno pomoč. V rokah im ate 
škarje in platno!

življenje pa ni sam o delo, 
študentovo življenje ne samo 
študij. Trdo in u tru jajoče delo 
zahteva tudi razvedrilo in  
sprostitev. Poiščite sl ga v na
ših kulturnih  in um etniških 
ustanovah — v gledališču, na 
razstavah, koncertih in dru
žabnih prireditvah, posebej pa 
vam priporočam  aktivno so
delovanje pri sekcijah KUD 
»študent«. V erjem ite, da bo
ste našli tam  mnogo česa, kar 
vas bo no tran je  bogatilo in 
vam dajalo novih sil za zah
tevno študijsko delo.

Prepričan, da bo postavila 
tudi naša študentska m ladina 
v sedanjih naporih za lepši 
ju trišn ji dan celega moža, vam 
želim mnogo študijskih  uspe
hov.

N ajbrž ne bo šlo vse najlepše, kot ste si to 
predstavljali. Saj veste, da je  vsak začetek 
težaven in potrebno bo nekaj samopremago- 
vanja. Vi vsi ste že razm išljali o  štud iju  na 
visoki šoli, poslušali ste pogovore starejših  
kolegov, sam i ste razpravljali o tem  in onem, 
kar pač zadeva bodočega študenta. K ljub te
m u pa se bo nenadom a pojavilo pred vami 
nekaj novih stvari, ki bodo proti pričakova
n ju  nenavadne, neprijene, prihajali boste v 
krize, kakor p rihaja  v krizo športnik nekje na 
začetku svoje tekm ovalne steze. Vse to pa ne 
sme b iti vzrok za omahovanje. Željo, ki ste jo  
gojili dolga leta, da bi izpopolnili vaše znanje 
n a  višjem izobraževalnem zavodu, podprite z 
vztrajnostjo .

Novinci ste. N ekateri si bodo z vami pri
voščili šale, saj ste že kaj slišali o starih  
bajtah . V endar jim  tega ne zam erjajte, kajti 
njihove šale ne bodo zlobne. Izkazovali bodo 
vam  preko  njih  svoje sim patije, domačnost, 
sicer nenavadno, a vendarle privlačno. Cez 
mesec ali dva boste z njim i pod isto streho, 
v istih predavalnicah in šele tedaj boste spo
znali, da so to  zares tudi kolegi.

Profesorji bodo predavali svoje. Nič več ne 
bo  vpisovartja odsotnih in opravičevanja; tu
di ne bo ugotavljanja vaših pogojev v kate
rih  študirate. Profesorji bodo predavali svoje; 
n jih  zanim a le znanost, strokovnost, za vzpo
redno privatno življenje pa poskrbite  sami. 
M orali se boste osamosvojiti, m orda prvič v 
življenju, toda dobro je, da storite  to  zdaj, 
dokler ste še mladi.

Nihče ne m isli, da boste sam o študirali. 
Življenje je  tako raznoliko in človek ne mo
re  m im o vabljivih vedrosti. Vedeti pa m orate, 
koliko časa čemu posvečate. Najbolj važno 
je, da si boste čas razdelili v najugodnejšem  
razm erju  m ed delom  in zabavo. Da, tudi na 
zabavo ne pozabite, ne zanem arjajte  p rije t
nih trenutkov ljubezni — zaradi ravnotežja. 
Človek je  popolnejši, če so njegove aktivnosti 
številnejše.

In  sedaj vas sprejem am o v naš krog, da 
bi skupno z nam i ustvarjali življenje sami 
sebi — a ne sam o sebi — znosno.

Posnetek:
DRAGtSA MODRINJAK



N am esto  
uvodnika

V posebni izdaji m aja  le
tos sm o v K atedri zapisali, 
da je  naš m ajski delež 
skrom en, da je  zrasel v 
skrom nih pogojih. Zapisali 
sm o še, da bosta  želja in 
razum evanje v bodoče ro 
dili boljši sad.

Ta sad je  danes pred va
mi, vi ga boste ocenili. Če
prav v nič m anj skrom nih 
pogojih, je  zrasel nekoliko 
večji. Naša priloga v re
dakciji Miloša R otarja  je 
izšla pred nekaj dnevi, ver
jam em o, da jo  bodo novin
ci koristno uporabili. Ka
ted ra  pa je  izšla zopet kot 
posebna izdaja, izdaja, ki 
lahko ob ugodni rešitvi de
narnih vprašanj pomeni ne
form alno prvo številko če
trtega  letnika K atedre, li
sta  m ariborskih študentov, 
ki je  bilo vse dosedanje tri 
letnike ne sam o potreben, 
temveč tudi močno razšir
jen; priljubljen  ne samo 
med študenti m ariborskih 
visokošolskih zavodov. Ve
liko število dijakov je bilo 
tud i med naročniki K ated
re. In  sodelavci seveda. Ta
ko je  uredništvo K atedre 
štelo tudi že 50 sodelavcev, 
od tega 15 srednješolcev. 
Ne da bi K atedri preroko
vali takšno bodočnost, toda 
njeno delovno in »geograf
sko« obm očje je  veliko. 
Mladi v proizvodnji sodelu
je jo  v svojih glasilih, v gla
silih delovnih organizacij 
in na tistem  m estu  razprav
lja jo  o svojih pogledih. So 
pa dejavnosti, ki jih  skup
no zajem ajo tudi organiza
cije Zveze mladine. Tudi te 
bodo m orale na jti svoje 
m esto v Katedri. Če te na
loge združimo z nalogami, 
ki jih  im a K atedra tudi kot 
študentski — srednješolski 
list in o katerih  verjetno 
ni potrebno ponovno pisati, 
verjam em o, da bo naklada 
dosedanjih letnikov in da
našnje izdaje 5000 (petti- 
soč) kaj h itro  prenizka, se
veda, ob ugodni rešitvi de
narn ih  vprašanj.

Študentska 
organizacija 
in študent

Novo študijsko leto, ki se je  p red  nekaj dnevi pričelo, bo 
prineslo dokaj sprem em b pri organizaciji š tud ija  izrednih 
študentov na m ariborskih višjih šolah. V tem sestavku bomo 
obravnavali sprem em be izrednega štud ija  na Višji ekonomsko- 
kom ercialni šoli, predvsem  zaradi tega, k er je  ta  šola n a j
m očnejša po številu vpisanih izrednih študentov in im a tudi 
izmed vseh m ariborskih  višjih šol najboljšo  organizacijo 
izrednega študija .

Reorganizacija izrednega 
študija na VEKŠ

PIŠE: JOŽE PROTNER, ■
PREDSEDNIK ODBORA 
ZVEZE ŠTUDENTOV >.
MARIBOR

Statu t Zveze študentov Jugoslavije omogoča najširšo  dejav
nost na  družbeno-političnem, kulturnem  in športnem  pod
ročju. Naloge in težišča dela si postavi vsalta organizacija 
Zveze študentov sam a po potrebah, ki izhajajo iz specifičnih 
razm er visokošolskih centrov.

Z ustanovitvijo m ariborskih 
višjih šol so bile pred študent
sko organizacijo postavljene 
posebne naloge, predvsem  pa 
zagotovitev eksistenčnega mi
nim um a študentu  v času štu
dija v M ariboru, ki talu-at ni 
imel niti študentskega doma 
niti študentske menze. Organi
zacija Zveze študentov je  v teh 
prvih časih posvetila največ 
pozornosti prav tem proble
mom, tako, da so bile druge 
dejavnosti sekundarnega zna
čaja  in se tudi niso razvile v 
taki širini, kot bi bilo to  p o 
trebno  glede na stanje m ari
borskih višjih šol in glede 
na stan je  v sam em  m estu. Ta
ko lahko ugotovimo, da je  na
ša organizacija še stvarno m la
da in da se na m arsikaterem  
področju  bori še z začetni
škim i težavami. Poleg tega pa 
se kadrovska s tru k tu ra  Odbo
ra  ZS MVZ zaradi dvoletnega 
štud ija  na m ariborskih višjih 
šolah pogosto m enja. Vsaka 
generacija zato čestokrat da 
popolnom a svoj pečat delu na
še organizacije. Vsaka rešuje 
dolgotrajnejše problem e po 
svoje z različno prizadevnostjo 
iri uspehom.

Urediti študentsko prehrano 
je  bil velik problem  v M aribo
ru. To se doslej ni posrečilo, 
ker ni bilo študentske menze. 
Z novim študijskim  letom smo 
ta problem  skušali delno u- 
rediti s študentskim  m enujem  
pri sam opostrežni restavraciji 
Center. Prav zato bom o odslej

Vse š tu d en te  in dijake, ki žel ijo  

sodelovati  pri našem listu vabimo  

na razgovor v četrtek,  4. novembra  
ob 17. uri, v prostorih Študentske  

zadruge,  Maribor,Maistrova 5.
U R E D N I Š T V O

uvedli kofektivno ^subvencio
niranje študentske r »rehrane 
in s tem  omogočiliryravilnejše 
trošenje sredstev nam enjenih 
študentski prehrani.

P rim arna naloga nas študen
tov je, da v čim krajšem  času 
uspešno zaključim o študij. Za
to m oram o posvetiti največ 
truda  p ri realizaciji nalog Zve
ze študentov, prav skrajšan ju  
časa študija. Uvesti m oram o 
novince v pravilen odnos do 
štud ija  takoj v začetku študij
skega leta in iskati najboljše 
oblike za zm anjšanje osipa in 
s tem  zm anjšanje nekoristno 
vloženih družbenih sredstev. 
To je  hkra ti največji prispe
vek študentov v iskanju  no
tran jih  rezerv po gospodarski 
reform i.

Š tudentje veljajo v svetu 
kot najprogresivnejša sila vsa
kega sistema, kot najm očnejši 
predstavnik napredka. Med 
našimi študenti se pojavljajo 
najrazličnejše diskusije o jav
nem  življenju in o svetovnih 
in no tran jih  problem ih. Raz
govori obravnavajo vse ukre
pe naših predstavniških teles 
in odnos do pozitivnih in ne
gativnih pojavov pri nas. Ce
sto so take govorice napačno 
usm erjene zaradi individual
nega gledanja na te probleme. 
Zato je krepitev pravilne in 
stalne oblike ideološkega dela 
nujna, še posebej zaradi po
m anjkanja obravnavanja teh 
problem ov v študijskih pro
gram ih naših višjih šol in za
radi uveljavljanja pravilne 
ideološke vzgoje, v tem pogle
du, pasivnem Mariboru.

K ulturno um etniško društvo 
Študent naj bi s svojimi na
stopi krepilo ne samo pasivno 
sodelovanje v kulturnih p rire
ditvah, am pak vključilo tudi 
čimveč študentov v aktivno 
udejstvovanje in ustvarjan je  
kulturnih  dobrin. Š tudentje 
naj postanejo kulturno razgle
dani ljudje in ne sam o ozko 
vezani na svojo strokovnost. 
Naše študentsko kulturno u- 
m etniško društvo pa m ora po
sta ti odraz teženj in hotenj nas 
študentov.

2e s ta ra  želja m ariborsk ih  
študentov je, ustanoviti svoj 
klub, v katerem  bi koristno 
uporabili svoj prosti čas, k jer 
bi nam  bilo omogočeno druž
beno in družabno življenje. 
Tak prosto r je  za študente 
nujen, če hočemo študentsko 
življenje čimbolj popestriti s 
koristnim  udejstvovanjem .

Za uspešno izvršitev vseh 
nalog naše organizacije je  po
trebna vključitev vseh študen
tov v reševanje problemov. S 
tem ne bomo samo dosegli 
največjega uspeha pri svojem 
delu, am pak bo vsak upravičil 
tudi svoj status člana Zveze 
študentov Jugoslavije.

Dokončni podatki o leto
šnjem  vpisu izrednih študen
tov na VEKŠ sicer še niso 
znani, vendar po besedah pro
fesorja Danila Vezjaka, p red
stojnika posebnega odbora za 
izredni študij, menijo, da se 
je  letos vpisalo okoli 600 do 
700 izrednih študentov. Ta šte
vilka jasno  prikazuje dejstvo, 
da je  prav izredni študij če
dalje pom em bnejši, kot način 
pridobivanja višješolske izo
brazbe.

Višja ekonom sko kom erci
alna šola v M ariboru im a za 
potrebe izrednih slušateljev 
organiziranih 16 centrov za iz
redni študij. Ti cen tri so v 
vseh večjih krajih  Slovenije, 
eden- pa celo v SR H rvatski, 
in sicer v Bjelovaru. Ta center 
je  specializiran za študente 
bančnega oddelka, k a jti na h r
vaških višjih šolah te vrste ni 
ustreznega specializiranega 
študija. Organizacija izredne
ga štud ija  po cen trih  in  sek
cijah je  pokazala izredno do
bre  rezultate. VEKŠ je v za

dnjih  dveh letih to organiza
cijo utrjevala in prilagajala po
trebam  gospodarstva in mož
nostim  študentov, z ozirom 
na to, da so izredni slušatelji 
zaposleni in jim  v večini p ri
merov prim ankuje časa za štu
dij. Pom em bna novost v orga
nizaciji izrednega štud ija  je v 
tem, da nam erava posebni od
bo r za izredni študij, v katere
ga so vključeni predstavniki 
posameznih sekcij, letos še v 
večji m eri koordinirati delo 
po sekcijah in centrih. V ta  
nam en bodo nam esto doseda
njih  16, uvedli le še 5 centrov, 
v katere se bodo vključevale 
posamezne sekcije. Ti preo
stali centri bodo v večji m eri 
prevzeli nase dosedanje obve
znosti šole in tako postali 
vm esna točka med šolo in se
kcijami. Vsaka sekcija bo de
lala po točno določenem na
črtu . V njem  so zajeti semi
narji, instruktaže in izpiti na 
terenu. Tako se bo intenziv
nost študija, ki je  v zadnjih 
dveh letih naraščala, še m o
čneje dvignila. V letošnjem  
študijskem  letu bo VEKS o r
ganizirala tudi centralna p re
davanja za vse izredne štu 
dente prvega in drugega let
nika iz vse Slovenije. Izbor 
predavanih predm etov se na
naša na izpite, ki so pogoj za 
vstop izrednih študentov v

drugi letnik. Zaradi izredno 
velikega števila izrednih štu
dentov na Višji ekonom sko 
kom ercialni šoli, z letošnjim i 
skupaj okoli 4000, je  bila 
VEKŠ prisiljena vključiti v 
program  dela sedem deset iz
rednih predavateljev. Ti bodo 
predavali po posameznih cen
trih  in lekcijah. Pogoj zanje

E a je, da im ajo fakultetno izo- 
razbo in več let prakse na 

delovnih m estih v gospodar
skih organizacijah. Glavna na
loga teh predavateljev je, da 
p riprav ijo  izredne slušatelje 
na terenu za predizpitno pre
izkušnjo, ki bo pokazala ali je 
posam eznik dovolj p rip ra
vljen, da uspešno položi izpit. 
V ključitev . izrednih predava
teljev na terenu je  bila osno
vana na dosedanjem  delu in
štruk to rjev  z izrednim i štu
denti. Taka oblika dela se je 
izkazala kot izredno uspešna. 
Rezultat dela se nam reč kaže 
v izpitnih rezultatih. Ti so za 
izredne študente VEKS od 70 
do 80 odstotno pozitivni.

Poseben problem  izrednega 
študija  na VEKS, na katerega 
je  tudi potrebno opozoriti, je  
še vedno finansiranje orga
nizacije izrednega študija. 
Sklad za šolstvo SR Slovenije 
daje določena sredstva vsem 
visokošolskim institucijam , ki 
se ukvarjajo  z izrednim štu 
dijem. Sredstva se razdeljuje
jo  po številu vpisanih izrednih 
študentov na posam ezno šolo. 
Vendar je pom anjkljivost raz
deljevanja sredstev v tem, ker 
pristo jn i forum, ki sredstva 
razdeljuje, ne upošteva razli
čno stopnjo intenzivnosti po
sameznih šol pri organizaciji 
izrednega študija. Tako je  ti
sta  šola, ki im a bolj razvito 
organizacijo izrednega študija, 
v neenakopravnem  položaju, 
glede na druge šole, k jer je 
iztedni študij tako rekoč sa
m o na papirju . Sredstva iz 
sklada za šolstvo ne m orejo 
kriti tako razvitega decentrali
ziranega študija, kot ga ima 
VEKS. M irno lahko rečemo, 
da bi bila potrebna sprem em 
ba k riterija  dodeljevanja sred
stev in sicer tako, da bi bil 
kriterij osnovan na skrbi po
sameznih šol in njihovem  p ri
zadevanju za čim kvalitetnej
šo in čim bolj učinkovito or
ganizacijo izrednega študija.

D. P.



Profesor
Tine Lah, dipl. oec. Gospodarska preosnova in študent

K adarkoli napišem  članek, 
m oram  vedno z določenim na
porom  dognati ustrezen na
slov. Naslov tega članka pa 
sem določil še preden sem čla
nek napisal. Iz njega izhaja, 
da bom v članku razm išljal o 
nekaterih  vprašanjih  gospo
darske preosnove, ki so pove
zana s študentom , č e  se m i 
bo to  posrečilo ne vem, vendar 
pa lahko z gotovostjo domne
vamo, da je z n jim  povezana 
bolj kot pa se tega zavedamo. 
Da bi domnevo dokazal, bom 
svojo misel razvijal ob spre
hodu skozi številne probleme, 
k i jih  gospodarska preosnova 
poraja ali pa so z n jo  poveza
ni.

Razvoj gospodarstva je osre
dnje vprašanje ekonomske te
orije od klasične šole politič
ne ekonom ije do sodobnih 
ekonom skih teorij. Če so raz
lični apologeti določenih druž
benih sistemov še nedavno 
razvijali misli, s katerim i so 
hoteli dokazati prednosti ene
ga pred drugim, potem  m ore
mo v sodobni ekonom ski te
oriji spoznati sprem em bo v 
sm eri Iskanja ustreznejših  re- 
Jitev vprašanj, ki jih  poraja 
razvoj gospodarstva. To vpra
šanje je  skupno vsem deže
lam, bodisi tistim  v razvoju, 
kakor tistim , ki so razvite in 
nerazvite. Med ekonom isti je- 
n ju je  spor o vprašanju  urav
novešenega ali neuravnoveše
nega gospodarstva, ki so ga 
vodili kejnzijanci, šum petrjan- 
cl, kakor jen ju je  tudi spor o 
pretežnem  povečevanju proiz
vodnje prvega oddelka, ki so 
ga vodili m arksisti, leninisti in 
stalinisti. V ekonom ski teoriji 
vedno bolj prevladuje spozna
nje, da se je  zaradi napredka 
znanosti in tehnike, univer- 
zum približal človeku in člo
vek človeku v taki meri, da 
vedno bolj tudi ekonom ski te
oretiki spoznavajo usodno po
vezanost ljudi na »malem« 
prostoru  zemlje. Dejstvo, da 
ljud je potujejo z vesoljskimi 
ladjam i, m edtem  ko je  večini 
obstoj odvisen od m anj kot 
2.000 kalorij hrane, govori do
volj zgovorno, da m oram o teo
retično in praktično razrešiti 
to vprašanje. Moramo, pravim  
nam enom a, ker ga moremo, 
če ga bom o spoznali in hoteli

rešiti. E nostransko pospeševa
n je  gospodarstva ni le tak ra t, 
ko pospešeno gradim o gospo
darstvo v nerazviti deželi, am 
pak tud i takrat, kadar večino 
narodnega dohodka v razvitih 
deželah nam enjam o oborože
vanju. Oboroževanje je  nega
cija  m aterijalnih pogojev živ
ljen ja  in življenja samega. 
Kom pleksna rast svetovnega 
gospodarstva je mogoča v raz
m erah pospeševanja razvoja 
nerazvitih dežel, ker omogoča 
hitro  širitev svetovnega trga, 
ki ga potrebuje povečan ob
seg proizvodnje. Tako kot v

ne sposobnosti ljudi v proiz
vodnji in drugih družbenih de
javnostih.

Razm išljanje o jed rsk i ener
giji in potovanju na druge pla
nete zaposluje sodobnega člo
veka. Ekonom iste pa ne mno
go m anj dejstvo, da začenja 
doba, v kateri m orem o priča
kovati, da bo mogoče v proiz
vodnji popolnom a nadom esti
ti človeka. Že so avtom ati, ki 
proizvajajo avtom ate. Elek
tronski možgani m orejo že da
nes nadom estiti človeka celo 
v funkciji upravljavca proiz
vodnje oziroma proizvodne e-

svetovnem m erilu, velja ta  t r 
ditev tudi v narodnem  merilu. 
Dosedanji razvoj proizvajalnih 
sil na tem elju hitrega tem pa 
naraščanja proizvodnje prvega 
oddelka in  h itre  sprem em be 
sestave prebivalstva, je  po 
vsej verjetnosti tra ja l kako le
to, dve predolgo. Zato m oram o 
energično ujeti zadnji vlak, ki 
nas pelje v večjo trdnost na
šega gospodarstva. Ta zadnji 
vlak pomeni v tem  prim eru 
prehod na vseobsežni razvoj 
gospodarstva, večjo storilnost 
dela, nižje stroške proizvodnje 
in predvsem  nižje stroške za 
dejavnost državnih organov in 
adm inistrativne dejavnosti v 
delovnih organizacijah. Ome
njeno preosnovo gospodar
stva Im enujejo intenzlfikacija 
gospodarjenja. K akorkoli jo  
imenujem o, m oram o ugotovi
ti, da je  bolj kot kdajkoli do
slej uspešna preosnova od
visna od strokovne in domisel

note. V takih proizvodnih eno
tah  se srečujem o s problemi, 
ki presegajo sposobnosti ljudi 
celo v m erilu narodnega gos
podarstva, k e r jih  je  mogoče 
stvarno reševati le v m erilu 
svetovnega gospodarstva ozi
rom a trga. Ekonom ski učinek 
je nam reč mogoče ustvariti 
v takih tehničnih okoliščinah 
le, če obseg proizvodnje pove
čam o v meri, ki ustreza raz
m eram  širitve svetovnega t r 
žišča. Tehnični napredek omo
goča nadom estiti človeka v 
proizvodnji in prehod večine 
ljudi in njihovih dejavnosti na 
kulturno, znanstveno, športno 
in podobno področje. Ko hodi
m o po poti ustvaritve tega 
cilja po že danes doživljamo 
skokovito preusm eritev ljudi 
iz prim arne, predvsem  pa  iz 
sekundarne gospodarske de
javnosti v terciarno. Iz teh se
k torjev  dejavnosti bo človek z 
večjo kulturno in znanstveno

zmogljivostjo, s pom očjo stro
jev in naprav, obvladoval nara
vo in jo  presnavljal. Veliko 
število ljudi z visoko strokov
no sposobnostjo in kulturno 
znanstveno razgledanostjo mo
ram o šele ustvariti, ker jih  za
enkrat še ni, kakor bi jih  nova 
stru k tu ra  zahtevala.

Osrednje vprašanje sodobne 
proizvodnje je  nagib človeka 
za delo in proizvodnjo. Motiv 
dobička za vsako ceno spod
buja  k dejavnosti vedno ožji 
krog posameznikov. Kako 
spodbuditi zanim anje in  voljo 
za delo in proizvodnjo v več 
desettisočglavih podjetjih  je 
vprašanje, ki okupira tako ka
pitaliste kakor socialiste. Druž
bena lastn ina in proces sam o
upravljanja je  am bient, v ka
terem  se po vsej verjetnosti 
najh itre je  razvija proces rein
tegracije proizvajalca. Če bo
mo v izvajanju gospodarske 
preosnove dokazali, da je  to 
res, potem  je  poleg rešitve 
vprašanja nadom estitve člove
ka v proizvodnji s strojem , ki 
ga omogoča tehnični napre
dek, dana rešitev, nič m anj 
pom em bna, nam reč rešitev 
vprašanja reintegracije člove
ka, ko bo v bodočih m ateri
alnih in družbenih razm erah 
postal vsak človek ustvarjalec. 
To omogoča določena stopnja 
obvladanja prirode, ki v do
ločeni m eri presnovljena služi 
človeku in m u opravlja dela, 
ki so potrebna, da bi ustvar
jal. Veličino človeka odraža 
njegova kultu ra  in  znastvena 
sposobnost, ki je predpogoj za 
obvladanje prirode.

Ni še dolgo od tega, ko hi
tro st znastvenega in  tehnične
ga napredka še ni zahtevala 
nesorazm erno število ljud i in 
sredstev. Danes pa ta  čas slu
tim o in  ga že doživljamo. 
Znanstvena dejavnost je p re
stopila pragove klasičnih znan
stvenih institu tov in univerz 
in se pojavlja povsod, kjerkoli 
so napovedali boj konservati- 
vizmu, stih iji in  inerciji. Tako 
kot je  do nedavnega veljalo 
za naj večjo oviro za razvoj 
gospodarstva pom ankanje de
narnih  sredstev, bo v bodoče 
taka ovira pom ankanje znan
stveno sposobnih in  strokovno 
izkušenih ljudi. Zato ni čudno, 
da v izvajanju načel gospodar

ske preosnove mnogo govori
m o tudi o preosnovi visoko
šolskega študija. Nove potre
be gospodarstva sedaj, v bo
doče pa še bolj, kategorično 
zahtevajo, da v določenem ča
su usposobim o ustrezno števi
lo ljudi za gospodarstvo in si
cer vseh specialnosti in  na 
vseh stopnjah znanja. Največ 
sposobnih ljudi pa potrebuje
mo trenutno  za potrebe v p ro 
izvodnji. Za te potrebe pa  pri
pravljajo  tud i m ariborske vi
šje šole svoje študente. Mno- 
gokje in mnogokdaj se pojav
lja vprašanje, da študentje ne 
dobijo po diplomi ustrezne 
zaposlitve. To je prav gotovo 
le prehodni pojav, ki ga m o
ram o razum eti kot zakonitost
v prvi fazi izvajanja gospodar
ske preosnove, ki ga bo ne
girala potreba po večjem  šte
vilu in izboljšanem strokov
nem  sestavu kadrov v gospo
darstvu. Zato bo slej ko prej 
p ri nas obstojalo presežno po
vpraševanje po kadrih, ki je  
zakonit sprem ljevalec vsake 
gospodarske konjunKture. U- 
čitelji in študenti m orajo  z  
nezm anjšanim  prizadevanjem  
slediti tem u spoznanju.

Izredno živahna ekonom ska do
gajanja sprem injajo družbeno os
novo iz dneva v dan. K akor m ate
rialna baza ni povsod enaka, tako 
se tudi sprem em be ne pojavljajo 
povsod v isti kvaliteti in kvantiteti. 
Zaradi tega bi bilo nelogično p ri
čakovati, da bodo reakcije d ruž
bene zavesti — ki je  p ri abs trak t
nih znanstvenikih vedno subjektiv
no pogojena — na sprem em be v 
m aterialni bazi enake v vseh po
gojih. Ako sprejm em o to ugotovi
tev, potem  dopuščam o m ožnost 
neskončnega števila različnih sub
jektivnih zavestnih reakcij, in če 
gremo še dalje, tudi vsakdanjih 
ekonom skih in političnih ukrepov.
V tako raznoliki družbeno eko
nom ski grupaciji kakor je naša d r
žava, ni mogoče zagotoviti enovito
sti m anifestacij družbene zavesti s 
predpisovanjem  enotnosti m išlje
n ja, saj bi to povzročilo v ljudeh 
le razdvojenost In nedoslednost. 
Menimo, da lahko le tem eljita, 
znanstveno podkrepljena javna raz
prava omogoči opredelitev večine 
za najboljša stališča. Takšna za
vestna, prostovoljna opredelitev bo 
zagotovila tud i dosledno in nepo
pustljivo aktivnost vseh družbenih 
subjektov. Temu cilju sm o posve
tili stran  našega lista In vas pozi
vamo, da se pridružite našim  p ri
zadevanjem za objektivno obliko
vanje družbene misli.

Uredništvo

Franjo Vizjak, oec. DELITEV DOHODKA - DILEMA ALI NE

Pri določanju načel delitve 
dohodka v gospodarskih or
ganizacijah se vedno znova 
srečujem o z dilemo, kako jih  
zaustaviti, da bodo zagotavlja
la dobro gospodarjenje. Lah
ko si še tako prizadevamo, pa 
nam  tega gordijskega vozla ne 
uspe razvozlati. Zakaj?

Dobro gospodarjenje je  re
zultanta produktivnih sred
stev in optim alne intenzivno
sti izkoriščanja teh sredstev z 
aktivnostjo  živega dela. Osnov
ni cilj poslovnega odločanja, 
konkretno o delitvi dohodka, 
zahteva torej takšno usm eri
tev, ki naj omogoči optim alno 
efektnost kompleksnega anga
žiranja proizvodnih tvorcev.

Tržno gospodarjenje nas 
prisilju je  k izpolnjevanju teh
nologije, splošni družbeni raz
voj z rastočim  življenskim 
standardom  pa k povečanju 
osebnih dohodkov. Kakšna de
litev je  torej najbolj ustrezna?

Če vzamemo za izhodišče 
proizvajalca - človeka, potem  
lahko zahtevamo, da naj dobe 
vsi, ki vlagajo v družbeno pro
izvodnjo enako količino in

kvaliteto dela, enake dohodke, 
ki naj zagotove enak družbeni 
položaj in standard. Ta zahte
va nam reč načelo delitve po 
vloženem delu. Kakšni pa so 
lahko teoretično - k riteriji za 
ocenjevanje vloženega dela? 
Lahko jih  razm ejim o na dve 
osnovni kategoriji: neutralne 
in vrednostne. N eutralni vse
bu jejo  časovne pokazatelje 
ponderirane s kvaliteto vlo
ženega dela. Le-ti bi tudi zago
tovili enakost vrednotenja de
la ob enaki količini in enaki 
kvaliteti. Vrednostni kriterij 
bi bil vrednost časovne enote 
dela določene kvalitete in bi 
ob om enjenih pogojih prav ta
ko zagotovil enovitost vredno
ten ja  živega dela. Opozarjam, 
da je  pri obeh kriterijih  pred
postavka optim alna intenziv
nost živega dela.

Popolnoma drugače pa se 
izražata om enjena kriterija , če 
ju  ne opredeljujem o z vlože
nim  delom, am pak za rezultati 
tega dela — to je  z njegovo 
storilnostjo. N aturalni k riterij 
vrednotenja dela bi tedaj bila 
količina proizvodov, ki jih  to

delo ustvarja, vrednostni pa 
pa njihove tržne cene.

Možni sta  torej dve varian
ti: ali vrednotenje na podlagi 
vloženega dela ali pa na osno
vi njegove storilnosti. Kaj je  
v veljavi, kaj je  boljše, in kaj 
je  možno? To so torej vpraša
nja, ki te rja jo  odgovor.

Na prvo vprašanje najdem o 
takoj dva odgovora. V družbe
nem  — narodnogospodarskem  
m erilu je v veljavi k riterij vre
dnotenja dela po njegovi sto
rilnosti. To se izvaja preko 
tržnega mehanizma, ki s ce
nami ugotavlja — vsaj načelo
ma — povprečno družbeno pro
duktivnost. Gospodarske eno
te lahko torej vrdnotijo  svoj 
kom pleks vloženega dela sa
m o po kriteriju  držbeno pov
prečne storilnosti. Takšno vre
dnotenje diferencira gospodar
ske celice po storilnosti, ki pa 
pri hipotetično enaki intenziv
nosti ni funkcija kvalitete in 
kvantitete tega dela, marveč 
proizvajalnih sredstev, ki jih  
delo aktivira. Družbeno dife
renciranje gospodarskih enot 
je torej funkcija različnih po

gojev gospodarjenja, ne pa 
vloženega dela. Prav gotovo 
je  ta  kriterij d iferenciranja po
zitiven in stim ulativen za kon
kurenčni boj na tržišču in za 
dvig ravni proizvajalnih sil, 
vendar nosi v sebi tudi veliko 
slabost — negacijo nagrajeva
n ja  po vloženem delu. Težko, 
težko se sprijaznim o z ugoto- 
vilvijo, da prejem ata dva pro
izvajalca, ki vlagata v družbe
ni proizvod ekvivalentno delo, 
za to delo neekvivalenten do
hodek. K onkurenčni boj vzpod
buja  gospodarske celice h ka
pitalnim  nalaganjem , vendar 
se le-ta ob neenaki delitvi od
raža ali v pritisku na zniževa
nje osebnih dohodkov ali pa 
v zm anjševanju konkurenčno
sti, oboje pa povzroča pogla
bljanje diferenciranosti proiz
vodnih sposobnosti. Gotovo je  
pritisk  na zniževanje osebnih 
dohodkov najbolj negativen, 
ker zm anjšuje delovno vzpod
budo in potencialno ogroža re
alizacijo družbenega proizvo
da.

V gospodarskih organizaci
jah  povzroča om enjena dife
renciacija problem  vrednote
nja dela individualnih proizva
jalcev. Neenotna oprem ljenost 
delovnih m est s proizvajalni
m i sredstvi rezultira  v različni

storilnosti, nemogoče pa je  v 
krogu ene enote d iferencirati 
vrednotenje dela po tem  kri
teriju . Tako se gospodarska 
enota srečuje z dvema popol
nom a različnim a k riterijem a - 
vrednotenjem  po storilnosti in 
vrednotenjem  po vloženem 
delu. Nivo kom pleksne storil
nosti gospodarske celice deter
m inira nivo vrednotenja posa
meznih proizvajalcev po vlože
nem  delu in  tako se dogodi, 
da im ata delavca v različnih 
podjetjih , ki proizvajata v po
polnom a enakih tehnoloških 
pogojih z enako individualno 
storilnostjo , različne osebne 
dohodke. To gotovo ni n iti 
družbeno upravičeno niti sti
mulativno.

Odgovor na drugo vpraša
nje, kateri kriterij je  boljši, 
sledi pravzaprav logično iz na
vedenih ugotovitev, vendar ni 
nesporen. Nemogoče bi bilo v 
družbenem  gospodarstvu uvel
jav iti vrednotenje po individu
alno vloženem delu, ker bi s 
tem  destim ulirali tedenco raz
voja proizvajalnih sil. Po d ru 
gi plati pa se ne m ore zado
voljiti s tem, da gospodarske 
enote k ro jijo  m erila za vre
dnotenje dela neodvisno od

(N adaljevanje na 8. str.)



Ivo Vajgl
Kako vskladiti 
obeh reform?

Začetek letošnjega štud ij
skega leta sovpada z začetkom  
uveljavljanja zamisli ekonom
ske reform e. Prav zato je  že 
vrsto  let naj zanimivejše vpra
šanje visokošolstva — študij
sko reform o, vsaj za nekaj ča
sa nadom estilo novo, ekonom
ska reform a, oziroma komple
ks vprašanj, ki ga neločljivo 
povezujeta in dopolnjujeta obe 
reformi. Cilj je  jasen: v čim 
večji m eri uresničiti obe re
formi, v okviru novih ekonom 
skih vrednotenj najti dovolj 
p rosto ra  za široke študijske 
načrte, zastavljene v reform i 
študija.

Ali gre torej za om ejevanje 
neke že dosežene dimenzije? 
Ah je upravičena bojazen, da 
pom enijo že zloglasni rebalan
si proračunov začetek konca 
razvoja našega visokošolskega 
sistem a? Prepričani smo, da 
ne, posebno Še, ker nikoli ni
smo verjeli m itu o izgrajeno
sti že om enjenih dimenzij, ker 
sm o bili študentje že doslej, 
če že ne dovolj, pa vsaj precej 
kritični do sistema, skozi ka
terega pridobivam o znanje.

K er smo generacija, s ka
tero  so v preteklosti mnogo 
eksperim entirali, nismo pre
senečeni ob nobenem  novem 
eksperim entu, toda to pot u- 
pajm o, da ne bo ostalo zgolj 
pri tem.

Iz reform e same je  vznikni
lo geslo: Iščim o no tran jih  re
zerv! Vzniknile so tudi zamisli 
o prevrednotenju  pojm ovanja

o času, ki si ga lahko vzame
mo za izpeljavo novih zamisli. 
Jugoslavija je  med vsemi ka
pitalističnim i in socialistični
mi državami v Evropi na za
dnjem  m estu po številu izu
mov na sto prebivalcev. Isto
časno smo na prvem  m estu 
po številu študentov. Pri iz
grajevanju visokošolskega si
stem a smo se vrsto  let obna
šali kot da bi bili dežela z na j
večjim nacionalnim dohod
kom na svetu. Zrasli so insti
tuti, ki ne služijo nikom ur, 
fakultete so razvile katedre in 
oddelke, ki nim ajo ne sluša
teljev, ne uporabne vrednosti, 
razvili smo hiperprodukcijo

diplom antov vseh poklicev, 
stopenj in profilov, ki smo jih  
obremenili z izvirnim grehom 
—imenovali smo jih  v skladu 
s form alno kvalifikacijo—stro
kovnjake. Ponekod nam  je  u- 
spelo, da smo razvili sredstva 
za sodoben visokošolski pouk, 
ni pa se nam posrečilo razviti 
odnose, ki bi lahko zagotav
ljali sm otrnost in kvaliteto de
lanja teh institucij.

Sklenili smo, da bomo pre
kinili s starim  in zastavili na 
novo, bolj odgovorno, bolj 
kvalitetno. Kakšno vlogo bo
mo pri tem  odigravali študen
tje? Posebno' nas zanima, kak
šne so možnosti in poti za de

lovanje naše organizacije, za 
njeno afirm acijo  pri uvelja
vljanju  boljšega. Odveč je po- 
vdarjati, da nam  je kot sub
jektu izobraževalnega procesa 
dodeljena pom em bna vloga 
pri njegovem izpopolnjevanju. 
Ravno tako ni odveč podčrtati, 
da naš dosedanji delež pri raz
reševanju gordijskega vozla vi
sokošolstva ni bil adekvaten ta
ko naši utem eljeni vlogi in že
ljam . Za samo upravo v šol
stvu in posebej visokošolstvu 
smo že ugotovili, da je  toga, 
da obsto ja največkrat le for
malno. Iskali in našli smo o- 
pravičila v neizgrajenosti, v 
preokupaciji predavateljskega 
kadra s strokovnim i zadevami, 
v neizkušenosti, neprekaljeno- 
sti m etod dela študentske or
ganizacije, v h itrem  tem pu in 
fluktuaciji predavateljskega 
kadra in študentov. Nastopil 
je  čas, ko bom o m orali pri
četi verjeti, da stanje, ki smo 
ga ustvarili, ni trajno, da bo
do m orali posamezniki in in
stitucije vsakodnevno po trje 
vati potrebo po svojem obsto
ju  in delovanju, da bo družba 
vlagala sredstva le tam , k jer 
se bo to izplačalo.

Rekli smo, da bomo zagoto
vili sredstva za nem oteno delo 
tistih  institucij k jer se bodo 
ta sredstva kvalitetno rentira- 
la in takoj smo prišli do iz
virnega greha nekaterih  naših 
visokošolskih institucij in sre
dišč — do neenakih startn ih  
pozicij, z drugim i besedami, 
neenake m aterialne osnove za

ša nagrada za vse nastopajoče 
je  bila: še! S satiričnim  kaba
retom  je Študentski oder so
deloval tudi na XIX. m ajskem  
festivalu študentov Jugoslavi
je v Zagrebu, k jer je  prav ta
ko požel lepa priznanja. Le
tos nam erava Š tudentski oder 
nadaljevati s satiričnim i pred
stavami. Za začetek bo p rip ra
vil večer slovenske in jugoslo
vanske satire in je  že poslal 
vabila za sodelovanje sloven
skim književnikom. Do danes 
sicer še tekstov oz. odgovorov 
ni bilo, vendar upamo, da se 
bodo slovenski književniki le 
odločili za satirično pero in 
izpopolnili že tako skrom no 
bero slovenske satire.

Zaživele so tudi druge sek
cije. V počastitev 20-letnice 
osvoboditve in Dneva m lado
sti, je K ulturno um etniško 
društvo »ŠTUDENT« pripravi
lo svečano akadem ijo. Poleg 
dram ske sekcije sta sodelova
la še folklorna sekcija in pev
ski zbor. Akademija je lepo 
uspela in je  bila nekakšen pre
rez čez celoletno delo vseh 
treh sekcij. Folklorna sekcija 
nam erava s pom očjo novincev 
naštudirati več nastopov in 
gostovanj in se nekako afirm i
rati kot osrednja folklorna 
grupa v M ariboru. Tudi pev
skemu zboru se obeta lepa 
bodočnost, vse je seveda od
visno od uspelega angažiranja 
novih članov.

Tako, to so načrti, ki jih 
nam erava K ulturno um etni
ško društvo »ŠTUDENT« v le
tošnjem  študijskem  letu reali
zirati. Seveda pa je  veliko od
visno od m oralne in m aterial
ne pomoči pristo jn ih  forumov, 
kajti le tako bo lahko delo 
steklo in se bodo pokazali p r
vi letošnji uspehi. K ljub vse
mu pa se lahko zanesemo, da 
študentje ne bodo zaspali na 
prvih lovorikah, am pak bodo

Folklorna sekcija 
KUD-a »študent« 
med nastopom

Se pred dobrim  letom bi ze
lo težko odgovorili na vpra
šanje, kaj so delali in kaj so 
naredili na kulturnem  polju 
m ariborski študentje. Zelo 
težko pravim  zato, ker so bila 
hotenja in am bicije nekaterih 
redkih entuziastov na slepem 
tiru. O vzrokih, zakaj je  bilo 
tem u tako in zakaj je danes 
drugače ne bi govoril. Gotovo 
pa im ajo levji delež pri tem 
tisti študentje, ki so bili pre
pričani, da so z indeksom v 
žepu, postavljanjem  po ulicah 
in obiskovanjem kinem atogra
fov zadovoljili svoje notranje 
potrebe, in pa tisti, ki so uvi
deli, da je  vse to prem alo. Le
ti so bili prepričani, da štu
dent m ora im eti in ima hote
nja, ki jih  želi na kakršen koli 
način izraziti. Vedeli so, da so 
študentje bili, so in še bodo pi
onirji akcije in da jim  m ora 
biti dana možnost, da svoj jaz 
nekje uveljavijo. Možnost je 
bila in je  doživela začetke svo
je  realizacije šele lani.

S prvimi spom ladanskim i 
lastovkami so prišle v štud ij
skem letu 1964-65 tudi »Objek
tivne težave«. Takšen je  bil 
nam reč naslov literarno sati
ričnega kabareta, ki ga je pri
pravili Š tudentski oder pri 
K ulturno um etniškem  društvu 
»ŠTUDENT« v Mariboru. Ma
riborskem u občinstvu so se 
študentje predstavili s teksti 
domačih in tu jih  (poljskih) 
avtorjev. Teksti so sicer po 
aktualnosti nekoliko zaostaja
li za trenutnim i dogajanji pri 
nas, vendar je  predstava kljub 
diletantizm u vseh nastopajo
čih, po kritikah sodeč uspela. 
Zelo skrbno in z velikim ra 
zumevanjem do popolnega a- 
m aterizm a nastopajočih jo je 
zrežiral član dram e Slovenske
ga narodnega gledališča V Ma
riboru M arjan Bačko. Prepro
sto in izvirno sceno je  prip ra
vila Vlasta Hegedušičeva, 
glasbo in aranžm aje pa Berti 
Rodošek.
M ariborsko občinstvo je pred
stavo toplo sprejelo in naj lep

»Študent«

je
krenil

zamisli

študij. M aterialni položaj štu
dentov se je  ob reform i kri
tično poslabšal, toliko bolj se
veda v središčih, k jer že do
slej ni bilo ustreznih objektov 
študentskega standarda (do
mov, menze) kot na prim er 
v M ariboru, če  je  bila lansko
letna kam panja za reševanje 
m aterialne problem atike štu
dentov, v katero  se je  vključi
la celotna jugoslovanska jav
nost in kom petentni forum i si
gnal, m ora biti letošnje sko
kovito poslabšanje im perativ 
za celotno družbo.

Začeli sm o se ozirati po no
tran jih  rezervah. Vsakdo je 
razvil svojo zamisel o tem, kje, 
kako, kdaj je  treba in mogoče 
štediti. Dejstvo je, da kvalite
ta študija, perspektivnost dela 
in študentski standard  niso 
področja, na katerih  bi lahko 
štedili. Toda — ali je  bil štu 
dij na naših institucijah  v ce
loti kvaliteten, ali je  bilo delo
v celoti zastavljeno dolgoro
čno in ali smo v resnici iz
polnjevali obveznosti, ki jih  
imamo do družbe, ki v nas 
vlaga? Ali smo razvili demo
kratična načela reelekcije in 
sam oupravljanje do takšne 
stopnje, da lahko trdim o, da 
vodijo visokošolski pouk prav 
tisti ljudje, ki lahko ukaželj- 
nim generacijam  nudijo  mak
simum znanja?

Treba se je ozreti, prem isliti, 
predlagati.

Torej predlagajmo!

po prvih, še negotovih kora
kih, trdneje in odločneje sto
pili po poti, ki se imenuje 
k u l t u r a .

Vili Kolarič

O biščite  prireditve 

Kulturne revije

Četrtek, 4. november ob 20. 
url koncertna dvorana Centra 
za glasbeno vzgojo, Mladinska 
12: Večer slovenskih samospe
vov.

•

Petek, 5. novembra ob 11. 
url v študijski knjižnici otvo
ritev razstave »700-Ietnica Dan
tejevega rojstva«, pripravila 
Študijska knjižnica v Maribo
ru.

•
Sobota, 6. novembra ob 18. 

uri v Umetnostni galeriji otvo
ritev razstave »300 let mode 
na Slovenskem«, pripravil Po
krajinski muzej v Maribora.

•

Sobota, 27. novembra ob 18. 
uri razstavni paviljon Rotov
ški trg. Otvoritev razstavnega 
paviljona — otvoritev razstave 
»Uspele realizacije spomeni
kov revolucije In NOV na po
dročju Slovenije«, pripravilo 
Društvo arhitektov Maribor. 
Otvoritev društvenih prosto
rov Zveze kulturnih delavcev 
na Rotovškem trgu.



Začetek letošnje
gledališke sezone

Menim, da je predstava, o 
kateri govorimo, trium f v m a
riborski dram i. Predvsem je 
tu im eniten Millerjev tekst, 
»monumentalno delo shakes- 
pearskega formata« in »izred
no globoka družbena in psiho
loška študija«, kot pravi o 
njej Dušan Moravec. Mnogi 
vidijo v zgodovinski igri (de
jan je  se dogaja v Salernu leta 
1692), sam o Millerjev obračun 
z znanim M accarthyjeyim 
sum ničenjem  in preganjanjem  
v preteklih letih v Ameriki, ki 
ni prizaneslo niti Millerju. 
Prav ta  dram a pa je  človeku 
znova vsilila razm išljanje o 
aktualnosti posameznih tek-

vsak trenutek, so bili zame 
največje odkritje  igralci — 
skoraj vsi. To je  predvsem 
njihov uspeh, saj so dokazali 
kolikšne latentne um etniške si
le so v tem ansam blu, ki m u 
zvezde v zadnjem  času tako 
ali drugače niso bile naklo
njene. Predvsem je treba ugo
toviti, da je  celoten ansam bel 
dal takorekoč »vse od sebe«, 
da ni bilo slabih, marveč so 
bili le bolj ali m anj dobri.

Na prvo m esto bi postavil 
M arjana Bačka kot Johna Pro- 
ciorja. S poglobljeno psiholo
ško igro brez nepotrebnih zu
nanjih m anifestacij je  in ter
pretira l Johna P roctorja ne-

slov v različnih časih in oko
liščinah. Kot govorimo o da
našnjih  Tartuffih, Othelih, Ro
meih, tako nas ta dram a spo
m in ja  na številne dogodke in 
psihoze, ki bi jih  lahko ime
novali »lov na čarovnice«. Tu
di p ri nas bi lahko m arsikate
ri pojav tako poimenovali. Ta
ko je  to dram a, ki bo gotovo 
osta la  kot ku ltu rna dediščina 
dvajsetega sto letja  našim  za
namcem. Vsaj dokler bodo 
ljud je takšni kot smo mi. (In  
nim am o dosti razlogov za op
timizem glede prehitre spre
m em be).

Drama pa ni vredna le zara
di svoje žive aktualnosti. Nje
ne dram aturške kvalitete so 
velike in zares spom inja od 
daleč nekako na Shakespeara. 
Mislim na veliko število oseb, 
bogastvo dejanja, h iter ritem . 
Res je  d ram a nekaka kolek
tivna podoba Salerna, vendar 
dom inira lik Johna Proctorja 
in lahko bi ga šteli za glavne
ga junaka. Njegova osebna 
tragedija je  vtkana v trgedijo 
splošne nesmiselne psihoze o- 
sum ljan ja  in daje vsej zgod
bi le pravo težo.

K ar trije  pom em bni gosti 
so pomagali ustvariti to pred
stavo. Predvsem velja to za 
osebnost režiserja Slavka Ja 
na. Predstava je  rešena vsake
ga nepotrebnega realističnega 
d robnjakarstva in poudarja le 
pom em bna m esta. Oder ji  li
kovno skoraj vsak trenutek  
čist, m izanscena neprisiljena, a 
nekam  zadržana, m onum ental
na. S tilizirana scena Svete Jo
vanoviča še poudarja  m račno 
srednjeveško vzdušje in ponu
ja  m orečo težo, ki visi nad 
Salernom. Sceno predvsem 
barvno dopolnjujejo kostum i 
Mije Jarčeve. Osnovna barva 
predstave so temni toni neke 
zamolkle sivočme barve. Ne
k a jk ra t je  čutiti pravo sred
njeveško m račnjaštvo.

Dasi im a nedvomno največ 
zaslug za ta  uspeh prav reži
ser Slavko Jan, saj je  bilo ču
titi njegovo izkušeno roko

Nova generacij :< stopa na 
naslednjo stopnico izobraže
valne lestve. N ajbrž niti ni po
ti ebno posebej podčrtavati, 
kaj od nje pričakujem o. N aj
manj tolikokrat, kolikor je  bi
lo doslej novih študijsk ih  let 
pri nas, sm o govorili: prva štu 
dentova dolžnost je študij, 
druga študij in študijske ob
veznosti, tre tja  študij in druž
bena aktivnost. Toda v osnovi 
se vse om enjene niti spletajo 
v edini proces za oblikovanje 
zrelega, realno mislečega stro 
kovnjaka in zanesljivo oseb
nost, ki je  tudi v družbenih 
problem ih zadostno iznajdlji
va in sposobna odločati.

Generacija, ki p rihaja  na 
višje šole, ne sme sprejeti za 
svoje načelo kompromisov, 
temveč odločno razčistiti poj
me o preživelem in napred
nem  m išljenju. K ajti ravno 
sedaj je  tako nujno potrebno, 
da bi naša družba še pravo
časno občutila, če lahko ima 
ali ne m ore imeti zaupanja v 
svojo inteligenco.

števamo naše možnosti. Ra
zum ljivo je, da samo znanje, 
pridobljeno v srednji ali višji 
šoli, lahko služi le kot odriv 
za nadaljna napredovanja. 
S rednja šola je  vsaj do neke 
m ere aktivirala v d ijaku ob
zorje, ki pa ni bilo niti dovolj 
široko niti dovolj u trjeno . Na 
višji in visoki šoli je program  
izobraževanja ostreje in glob
lje začrtan. Tako je  študentu  
kolikor toliko zajam čena stro 
kovna izobrazba, seveda ne 
brez njegove osebne aktivno
sti. Skoraj nič ali pa zelo m a
lo, pa je  višja šola dolžna skr
beti za študentovo izvenštudij- 
sko izpopolnjevanje, za form i
ran je  družbenega individuuma. 
Ob vpisu na višjo šolo je  sicer 
odprto  pred novinci več raz
nih m ožnosti dopolnitve eno
stranske strokovnosti, vendar 
po lepi človeški navadi ubira 
večina pot najm anjšega odpo
ra. Torej se na ta  način rode 
najrazličnejše kritike, da štu 
dentje razen študija ne dajo 
ničesar od sebe, da jih  ni v

lec, ne tuji, ne naš, ne m ore 
biti fiksiran na nekatere spo
znave, za druge pa osta ti od
m aknjen, slep; sicer se rode 
enostranska, neelastična sta
lišča v vseh pogledih naše se
danjosti. In  še nekaj: v oseb
nem stiku z ljudm i od drugod, 
ki bi naj bili po form alni stop
nji izobrazbe enaki našim, so 
pa zaradi bogatih izkušenj, 
nabranih na križarjenjih  po 
svetu, neprim erno bolj »sve
tovni«, nam  bo šele čisto oseb
na prizadetost in občutek 
m ajhnosti pokazal, da smo ze
lo malo storili za povečanje 
našega ugleda.

To ni le am bicija, marveč 
realna potreba, postaviti se 
ram e ob ram e kolegom z vse
ga sveta.

M ar je še zares potrebno na 
široko govoriti o pom em bno
sti, ki jo im a vključitev bo
dočih intelektualcev, akadem i
kov v novo kulturno sredino. 
Mar se nekdo sme imeno
vati študent visoke šole, ne da 
bi to tudi dokazoval na javnih

Sedaj je čas

kam  zadržano. Res je  bil m or
da nekoliko prem alo »kmeta« 
v prizoru z ženo, ko govori o 
zemlji in pridelku, a vendar 
je njegova m oderna in terpre
tacija  zrelo um etniško deja
nje. Lik dobre in poštene km e
tice je posredovala prav tako 
zadržano Angela Jankova, na 
koncu je  bila prav tragična in 
vendar obenem skoraj veli
častna. Toliko da ne odkrije, 
m i je  pomenil Boris Brunčko. 
Včasih se nam  je zdelo, da 
prihaja  ta  igralec že v maniro, 
toda tokra t je  pod avtorita
tivno režiserjevo roko izobli
koval podobo nam estnika gu
vernerja ustrezno, m oderno s 
pravo grozotnostjo oblastnika, 
ki se m u m ajejo tla pod no
gami. Menim, da je to  ena n je
govih najboljših  vlog vse od 
Diirrematove »Stare gospe« 
sem. Ugodno je  presenetila 
tudi Milena Muhičeva v vlogi 
Mary Warnove. Ta vloga je  
precej različna od onih, v ka
terih smo bili vajeni gledati 
to  igralko do sedaj. Kaže p ra
vo um etniško zoritev. Abigail 
Milliamsova je bila Bogdana 
Bratuževa. N jena Abigail je  
bila živahna, nevarna, p rera
čunana m lada ženska; in ven
dar je  bilo v njej nekaj tra 
gičnega vsaj v prizorih s Pio- 
etorjem . Menim, da vloga pa
s to rja  Hala ni bila najsrečneje 
izbrana za Potiska, zdel se 
mi je  nekako brez poglobitve. 
Le na trenutke m u je vloga 
»zvenela«. Boljši je  bil kom
plicirani, egoistični pasto r Par- 
r i j  Rom ana Lavrača. Izreden 
je  epizodni nastop Pavle Brun- 
čkove kot Titube. Strah, vda
nost, obup; vse to je  vrelo iz 
igralke pretresljivo.

Nastopili so še: Sirkova,
Veljakova, Hermanova, Koče
varjeva pa Peer, Kočevar, Le
skovic, Vičar, Samec in Zu
pan.

K om ur je gledališče drago, 
ne sme zam uditi te tem ne fre
ske o lovu na čarovnice.

Danes ni velikega in prizna
nega naroda, ki je  dosegel 
svojo slavo mimo kulturnega 
razvoja. Inteligenca, hrbtenica 
razvitih narodov z bogatim i 
tradicijam i, je  vedno odločil
no in uspešno delovala v jav
nem  življenju. Ce so bili v 
prejšn jih  stoletjih  to po veči
ni hum anisti in se je  danes 
delež le-teh znatno zm anjšal, 
bi bilo krivično brem eniti z 
odgovornostjo le njih. Kakor 
se je  krog izobražencev razši
ril na vsa področja (predvsem  
gospodarska in politična), ta
ko se m orajo tudi dolžnosti 
in občutek odgovornosti pre
seliti iz strogo kulturnih  u sta 
nov v vsakega posameznika. 
Več ljudi več zmore, če so pa 
v nečem složni, se njihova 
moč potroji. Složni in edini so 
lahko tem  bolj, čim več skup
nih misli in idej jih  veže, čim 
širše je  obzorje posameznikov.

Kako si naj in kako si lahko 
m lad človek pridobi široko 
osnovo vsesplošnega znanja?

Važno je  predvsem , da upo- 
gledališču, na koncertih, da ne 
p rihajajo  na kulturne prire
ditve in tako dalje in tako na
prej; 2al te kritike niso neo- 
snovane. Toda res je, da ni
kogar ne m oreš prisiliti tja, 
kam or ga ne vleče. Če nekdo 
ne uvidi potrebe da bi razši
ril svoja obzorja, potem  naj 
bo božji blagor njegov zaklad.

Toda kako hočemo postati 
svetovni ljudje, če ne m oremo 
govoriti o ničemer, razen o 
stroki!

Predlagam, da bi naš štu
dent mnogo več potoval. Res 
je, da so sedanje možnosti 
več kot klavrne, vendar pa bo 
potrebno v prihodnje ljudem  
bolj prem išljeno in širokosrč
no odpirati v ra ta  tujine, da ne 
bodo na silo hodili ven. š tu 
dent m ora veliko potovati, do
ma in po tujini, predvsem  po 
tujini. K ajti le tako bo lahko 
uspešno ugotovil, da po raz
gledanosti zaostaja za tujim i 
študenti prav v tistem , čem ur

pravim o dinam ika v prostoru  
in času. Današnji intelektua- 
m estih  in ne da bi zašel vsaj 
tu  in tam  v gledališče, v gale
rijo, na koncerte, v muzeje; 
in da bi včasih povedal tudi 
kakšno sodbo o svojih vtisih? 
Samo malo volje bo potrebno 
v začetku, ne pa se prepuščati 
m lahavosti in pohajkovanju. 
In  malo hrabrosti, pozneje bo 
postalo obiskovanje kulturnih  
prireditev tako potrebno, kot 
je potreben obisk športnih te
kem. Vse im a svoj čar, a  kdor 
ga odkrije, najde v n jem  tudi 
zaklad.

Tako se gradi vsestransko 
razgledan, v družbi zaželen in 
čaščen, strokovno zanesljiv in 
elastičen intelekt. Le tako bo
do uspevale zdrave napredne 
ideje in pogoji za dvig ku ltu r
ne ravni vseh delovnih ljudi. 
Ali kot je zapisal Jevtušenko:

»Življenje ljudi — to je  živ
ljenje in nesm rtnost idej. 
Brez ljudi um re najdražja  
ideja.«

M. P.

Tone Partljič

Popevka
Navadili smo se, da izbira

mo najboljšo popevko tega in 
onega festivala te r te in one 
prireditve. Lahko bi rekli, da 
se je  v poplavi festivalov to
k ra t pojavil še en festivalček, 
in sicer za najboljšo popevko 
m ariborske Vesele jeseni. Ven
dar bi za razliko od številnih 
ostalih festivalov in prireditev 
za zadnjega, m ariborskega, 
lahko trdili, da je  bil uspešen.

Pravico do sodelovanja so 
imeli izključno m ariborski av
torji. Na razpis je  prispelo 32 
popevk, med katerim i je  ko
misija, v kateri so bili Vladi
m ir Kobler, Srečko Grušovnik, 
Nena Hohnjec, France Forst
nerič in M arijan K ram berger, 
izbrala dvanajst popevk za jav
no izvedbo. Za izbrane popev
ke lahko m irno rečemo, da jih  
dobra polovica kaj več kot 
prvo izvedbo ne bo doživela. 
Vredno pa bi bilo spregovoriti 
o drugi polovici in predvsem  
o nagrajenih popevkah. S tro
kovna žirija se je  na priredi
tvi skorajda enotno strinjala, 
da zasluži prvo nagrado p rire
ditelja  Vesele jeseni popevka 
Njegove oči, ki jo  je  skompo- 
niral Berti Rodošek, tekst pa 
je prispeval Vladimir Gajšek. 
Popevko odlikuje izredna me
lodičnost, originalna in razgi
bana melodija. Posebnost te

popevke v okviru celotne prire
ditve je bila v tem, da ima 
izredno enakopraven, če ne že 
nekoliko izstopajoči tekst. Vla
dim ir Gajšek, ki smo ga do
slej poznali kot avtorja pesmi 
v najm lajši generaciji sloven
skih pesnikov, je  tokra t doka
zal svojo vrednost kot avtor 
teksta za popevko. Če bi ga 
ocenili po tem prvem  koraku, 
bi m u lahko obetali še več u- 
speha in dosežkov na tem  po
dročju  in to ne na stopnji 
»fTovačnice«. Avtor drugo na
grajene popevke je  prav tako 
Berti Rodošek, tekst pa je  na
pisal Slavko Jug. Popevka Ve
sela jesen je  zaslužila drugo 
nagrado kot najboljša vedra 
melodija prireditve. T retjo  na
grado je dobil kom ponist 
Srečko Satler za kompozicijo 
pod naslovom Pojdiva. Tekst 
za to  kompozicijo je  napisal 
Janez Mikuš. Prvi dve nagra
jeni popevki je  odlično zapela 
Lidija Kodrič, tre tjenagrajeno  
pa Irena  Kohont. Danes lahko 
Lidijo Kodrič sm atram o kot 
najboljšo  pevko M ariborčanko 
ne sam o po uspehu na tej p ri
reditvi, temveč tudi po ostalih 
(za popevke lahko rečem o tre 
nutno  popularnih) izvedbah.

Posebna žirija, ki je bila iz
brana med Večerovimi naro
čniki, je izbrala za najboljšo 
popevko kompozicijo Jožeta 
Krežeta P ortre t ljubezni. To 
pesem je zapela predlanska 
zmagovalka na festivalu m la
dih popevkarjev v Kraljevu

Ervina Stelcl. To je  popevka, 
ki poleg Rodoškove Njegove 
oči ne bo tako h itro  odšla v 
pozabo, saj tudi to  popevko 
odlikuje izredna melodičnost 
in razgibanost. Za navedene 
štiri popevke, katerim  b i lah
ko pridali še dve, tri, m oremo 
reči, da si bodo s svojo kako
vostjo pridobile vstop med o- 
žji izbor kvalitetnih sloven
skih popevk.

Ob koncu še zanimivi izjavi 
zmagovalcev B ertija Rodoška 
in Lidije Kodrič.

Berti Rodošek: »Popevka
Njegove oči je bila  posebej 
napisana za Lidijo Kodrič, za
to zmaga te popevke mogoče 
niti ni takšno presenečenje. 
Moti me nekaj drugega: za 
takšno prireditev bi m orali 
im eti najm anj 3 mesece in ne 
tri tedne časa. Skoraj vsa dela, 
tudi aranžm aje smo priprav
ljali v zadnjem  tednu. Kljub 
tem u upam , da je  bila p rire
ditev obiskovalcem všeč in da 
je  ustvarjena solidna podlaga 
za prireditev na prihodnji Ve
seli jeseni.

Lidija Kodrič: »Uspeh ni od
visen samo od pevcev temveč 
tudi od aranžm anja. Zdi se 
mi, da sem na tej prireditvi 
prvič pela popevko, ki je  bila 
ljudem  takoj všeč. Pevec im a 
tudi popolnom a drugačen ob
čutek če poje pred  domačo 
publiko in v tem  je mnogo
k ra t to, čem ur pravim o skriv
nost uspeha«.

S. Pukl



Pred delovnimi konferencami mladinskih aktivov na srednjih šolah

U čenje  - prva naloga
MATURANTOM

Kaj
bomo
študirali

Več tisoč m aturantov in absol
ventov srednjih  šol bo letos stalo 
na razpotju z znanim vprašanjem  
na ustnicah: KAM?

Vprašanje, ki so si ga postavili 
že desettisoči, je letos vaše in 

I prav vam je nam enjena naša ru 
brika. V njej vas bomo podrobno 
seznanili na katerih  višjih šolah 

j lahko študirate v M ariboru, v tej 
rubrik i boste lahko izvedeli tudi o 
načinu študija, pogojih, skratka o 
vsem, kar zanima bodočega štu 
denta.

PRED ODLOČITVIJO
Večina med vami je gotovo že 

trdno  odločena, kakšen študij bo
ste izbrali, nekaj pa je gotovo ta
kih, ki om ahujejo med tem in 
onim študijem . Odločitev za študij 
je in m ora biti sam ostojna, vendar 
večno predlagam o obisk p ri po
klicnem svetovalcu. Nekatere sred
nje šole pa že tako imajo v svojem 
profesorskem  kadru sociologa ali 
pa psihologa, ki vam ne bo odre
kel strokovnega nasveta. Vendar 
nasvet še ni vse. Za določene po
klice so potrebne posebne preiz
kušnje, katerih  rezultat je dokaj 
resničen odraz sposobnosti kandi
data. Večinoma šole, za katere je 
potrebna takšna preizkušnja, same 
to predpišejo  kot pogoj za vpis, 
vendar svetujemo takšno preizkuš
njo za vse poklice.

IN  SE . . .
Ko se boste za vrsto študija že 

odločili, bo pred vami koš, na videz 
nerešljivih vprašanj. Žal med te šc 
vedno uvrščam o m aterialne pogo-
i'e, ki za mnoge študente niso nič 
:aj rožnati. Sledilo bo iskanje sta

novanj, prvi stik z dosedaj nepo
znanim mestom itd. K sreči bodo 
za večino ti problem i le prehodne
ga značaja. Že dalj časa je študen
tom omogočeno dobiti kredite, 
subvencije, razen tega pa napove
dujejo da se bo položaj glede 5ti- 
pendiranja ponovno izboljšal. S 
pomočjo starejših  kolegov boste 
spoznali mesto, študentska shaja
lišča, menze itd. Oba visokošolska 
centra v Sloveniji Ljubljana in Ma
ribo r im ata študentske domove v 
katerih  je  za dobre študente vedno 
dovolj prostora. Odgovorni pa ob
ljubljajo , da se bodo sedanjim  
Študentskim domovom pridružili 
še novi.

VIŠJE SOLE V MARIBORU
Višja ekonomsko komercialna 

šola
Višja tehnična šola 
Višja pravna šola 
Višja agronom ska šola 
Višia stom atološka šola 
Pedagoška akadem ija 
Vse te šole vam bomo predstav

ljali v naši rubrik i iz ševilke v šte
vilko. V eni zadnjih številk pa 
vam bomo tudi predstavili višje 
šole in fakultete v Ljubljani.

Dogodki v gim nazijah v B anja 
Luki in  v Beogradu so poka
zali, da le odločni koraki ro 
dijo uspehe.

Idejno vzgojno delo je  že 
vrsto  let osrednja točka dnev
nih redov naših sestankov in 
konferenc. Rezultati so znani: 
ko se je  pokazalo, da bodo 
prizadevanja rodila uspehe, so 
se naša pričakovanja sprevrg
la v upor p ro ti tovrstnim  ob
likam dela. Kje je vzrok? Mo
goče je  krivda prav v tem, da 
so nas dobesedno »pitali« z 
raznim i predavanji, sekcijami, 
krožki itd. Vsakemu bi m orali 
prepustiti prosto izbiro in ne 
z obveznimi obiskovanji pre
davanj in krožkov vsiljevati 
izvenšolsko »vzgojo«. Danes 
lahko napako izpred let po
pravimo le s pravilnim  pristo 
pom in pravilnim  izborom. 
Klubi OZN, m arksistični krož
ki itd., niso preživele oblike 
kot m islijo nekateri m ladin
ski funkcionarji, temveč obli
ke, ki nudijo vrsto  novih mož

nosti — le poiskati jih  m ora
m o — in to takšne, ki bodo 
za m ladince zares privlačne in 
zanimive.

K ulturno zabavno življenje 
in športno udejstvovanje sta 
še vedno najpriljub ljenejši ob
liki izvenšolskega udejstvova
nja. Sicer prav p ri teh naleti
mo na naj večje ovire zaradi 
m aterialnih težav, vendar 
kljub tem u m ladi pokažejo 
tukaj največji entuziazem. Ži
vimo v obdobju ko ni važna 
kvantiteta temveč kvaliteta. 
M edtem ko so naši starejši 
b ra tje  in sestre na svojih se
stankih ponosno čitali poroči
la: Imeli smo toliko in toliko 
predstav, športn ih  srečanj itd., 
bo za nas važen uspeh in kva
liteta izvedenih del.

V naših šolskih centrih  še 
vedno prim anjkuje telovadišč 
in športnih objektov. Mogoče 
bom o tokra t razpravljali o de
lovni akciji (za katere mnogi 
mislijo, da so že preživele) za 
ureditev ig rišča ...

S. P.

Neupravičene 
p r i tožbe  
in p r ipombe 
š tuden tov

Pretekli torek je  občinski 
odbor SZDL občine Maribor- 
Center sklical na  pobudo štu
dentov razgovor o študentski 
prehrani, ki so se ga med dru
gimi udeležili dr. V ladimir 
Bračič, predstojnik  Združenja 
m ariborskih visokošolskih za
vodov, Boris Godina, predse
dnik Občinskega odbora SZDL 
M aribor Center, Danica Vogri
nec, podpredsednica Občinske 
skupščine M aribor Center, 
Elica Dolenc, sekretarka Ob
činskega odbora SZDL ter 
predstavniki Zveze študentov 
in sam opostrežne restavracije 
Center.

Pobudo za razgovor so dali 
študentje na javni tribuni 
Gospodarska reform a in štu 
dentje. Na tej tribuni so iz
rekli vrsto  kritičnih pribom b 
na račun prehrane v samopo
strežni restavraciji, češ, da se 
je  po reform i poslabšala in ne 
ustreza potrebam  mladega člo
veka niti po količini in kako
vosti niti po ceni, ki jo  štu 
dentje plačajo za obrok v tej 
restavraciji.

V letošnji pom ladi se je  ko
lektiv sam opostrežne restav
racije Center odločil, da bo

za študente in dijake kuhal 
kosilo za katerega bodo plačali 
m inim alni znesek. Nekoliko 
pozneje so se odločili, da bodo 
študentje lahko dobivali tako 
tudi zajtrk  in večerjo. V za
četku ni bilo večjih pripom b 
in pritožb, v preteklem  mese
cu, to  je  ob začetku študij
skega leta, pa so bile pripom 
be vedno bolj pogoste. Š tu
dentje  so pogostom a v dokaj 
neprim erni obliki očitali sa
m opostrežni restavraciji, da 
dobiva subvencije in dodatna 
sredstva za prehrano študen
tov.

V resnici pa sam opostrežna 
restavracija do sedaj ni do
bila niti d inarja  dodatnih sred
stev za prehrano študentov, 
kljub temu, da plačajo le - ti 
m inim alno ceno 300 dinarjev 
za kosilo s kruhom , medtem 
ko velja to  kosilo po norm al
nih cenah sam opostrežne re
stavracije 427 dinarjev. Odbor 
zveze študentov je  nam reč še 
naprej razdeljeval individual
ne subvencije za prehrano š tu 
dentov in zbrani podatki go
vore o tem, da je  v preteklem  
študijskem  letu dobivalo 295 
študentov povprečno mesečno 
subvencijo 5400 dinarjev.

M anjši del študentov dela 
v sam opostrežni restavraciji 
ob servisni liniji izpade; teh 
se uslužbenke že vnaprej bo
jijo. Ti se pritožujejo že, če 
pri obroku ni večjega kosa 
mesa, češ da to zanje sploh 
ni kosilo.

Š tudentje so odgovorili, da 
je  bilo v m esecu oktobru p re
cej negodovanj na račun ne
ka jk ra t slabo pripravljene h ra 
ne. Zato so se dogovorili, da 
bo Zveza študentov imenova- 
vala tri študente, ki bodo s 
predstavniki sam opostrežne 
restavracije v stalnih stikih, 
sodelovali bodo pri sestavi je 
dilnikov in opozarjali vodstvo 
restavracije na pom anjkljivo
sti in napake, ki se bodo po
javljale. Poleg tega se bodo v 
okviru študentske organizaci
je  pogovorili, kaj bodo storili 
s posamezniki, ki stalno »ner
gajo« in na nesram en način 
napadajo uslužbence restavra
cije. Na razgovoru so bili vsi 
enotni, da je  potrebno te štu
dente najprej opozoriti naj 
im ajo drugačen odnos, če pa 
ne bo nič zaleglo, pa bodo 
strožje postopali.

J. M.

Obveščamo vse študente, 
da bom o vpisovali nove 
člane Zadruge od 1. novem
b ra  1965 naprej.

Prijave za vpis lahko 
dvignete, če predložite po
trd ilo  o šolanju, na sedežu 
Zadruge, M aistrova 5 /II, 
vsak dan od 10. do 12. ure. 

ZADRUGA ŠTUDENTOV 
IN  DIJAKOV 
M aribor, M aistrova 5 /II

Š T U D E N T J E
Dober z a s l u ž e k  vam 

nudi p ri p rodaji publika
cij Zavod za unapredjenje 
produktivnosti rada. Zain
teresirani študentje naj se 
pism eno ali osebno oglase 
pri Zavodu z naslednjim i 
podatki: na kateri višji šoli 
so vpisani, na katerem  pod
ročju  SFRJ bi delali, točen 
naslov stanovanja in  študi
ja. Po prejem u teh podat
kov vam  bo Zavod takoj 
poslal popis in cenik svojih 
publikacij, navodila za de
lo in pogodbo s pogoji so
delovanja In honoriranja.

Pišite na naslov: Zavod 
za produktivnost, Zagreb, 
Trg žrtava fašizma br. 4.

V izredno razgibanem  ob
dobju, v katerem  se razvija 
v rsta  specifično popolnom a 
novih pojavov in  kvalitet, tu 
d i m ladina na srednjih  šolah 
ne bo sta la  ob strani. Vsako-

Velika ovira za uspešnejše de
lo je  tudi dvotim ost dela, ki 
ga še vedno lahko opažamo 
na mnogih naših šolah. Šol
ska skupnost in m ladinska 
organizacija sta  nasprotnika

letne delovne m ladinske kon
ference bodo tudi letos nekak
šen pregled sil pred spopa
dom  z najvažnejšo nalogo — 
učenjem . V že om enjenih 
sprem enjenih pogojih bodo 
tudi m ladinske konference do
bile novo vsebino: ob doseda
n jih  (že ru tinersko pripravlje
n ih) konferencah, na katerih  
sm o poslušali poročila p red
sednika, tajnika, poročilo
predsednikov krožkov in  sek
cij, na to  pa smo zaprosili za 
nekaj besed ravnatelja  šole 
ali pa še poslušali (navadno 
nekoliko daljše) »Izvajanje« 
predstavnika občinskega ko
m iteja, bomo prešli na obliko, 
ki bo dejansko delovni sesta
nek  in  ne koš v katerega smo 
zm etali kup poročil in pred
logov sam o zato, da bi odpad
li zadnji dve uri pouka.

Dosedanja p raksa  je  poka
zala, da se m ladinski aktivi 
na  šolah ne vključujejo  na j
bolje v delo celotnega kolek
tiva, največkrat zaradi eno
stranske  orientacije, prem ajh
ne doslednosti, slabo organi
ziranega vodstva, nerazvitih 
no tran jih  odnosov, ali pa tudi 
subjektivnih napak aktivistov.

(največkrat iz nepojasnjenih 
vzrokov), ki tekm ujeta na ne
zdrav in škodljiv način. Le v 
odpravi teh napak in  naspro
tij je  izhod in rešitev, da bo 
delo m ladine steklo tako kot 
je potrebno.

M ladinska konferenca naj 
bo resnična tribuna, na kateri 
bomo odkrito  spregovorili o 
napakah in uspehih v pretek
lem delovnem obdobju, kritič
no pa  se bomo m orali ozreti 
tudi na obdobje, ki je  pred 
nami. Papirnati program i pol
ni neizvedljivih akcij bodo za 
nas le brem e. Zadali si bomo 
Izvedljiv program  v katerem  
bo dobila prvo m esto naša 
najvažnejša naloga — učenje.

Podatki, ki govore o zaskrb
ljujočem  učnem uspehu na 
srednjih  šolah m orajo biti za 
nas poziv k boljšem u izpolnje
vanju učnih uspehov. Im am o 
možnost, da z odkrito, kritič
no in dokum entirano besedo 
pokažemo na krivce za slab 
učni uspeh; lahko pokažemo 
tudi na posameznike. Če je 
naša kritika upravičena lahko 
z vso pravico sam oupravljalca 
pokažemo na krivce med na
mi in  v profesorskem  zboru.



Letošnji bruci
Na najstarejši višji šoli v 

M ariboru — VEKS — smo po
vlekli za rokav Jožeta ČUJE- 
ŠA, študenta transportnega 
oddelka in že smo imeli p rije
tnega sogovornika.

»Prvi dan predavanja, pa 
med drugim že tri ure knjigo
vodstva, popoldne pa še pred- 
vojaška vzgoja,« je potarnal, 
ko smo ga vprašali po prvih 
vtisih.« Danes so predavalnice 
še polne, druge dneve verjet
no ne bo tako, če kaj velja 
beseda starih bajt. Od njih 
sem namreč že dobil nekaj 
nasvetov pa tudi ustrahovati 
so me hoteli«.

K ljub temu, da je  Jože šele 
bruc, že m arsikaj ve o stroki, 
za katero  se je  odločil. Pravi, 
da je no tran ji transport pri 
nas še zelo slabo razvit. »Nuj
no bi bilo pospešiti razvoj te 
dejavnosti, ne pa, da bodo 
transportni oddelek na naši 
šoli celo ukinili — tako se 
vsaj sllšL Mislim, da je to ma
slo gospodarskih organizacij 
oziroma nekaterih ljudi v njih, 
Id se bojijo za svoja mesta, 
•aj je .sedanja struktura ka
drov neustrezna. Zanimivo je, 
da je prav pri notranjem tran
sportu pri nas največ notra
njih rezerv«.

namreč nezmotljiv in tako 
sem si že od nekdaj želel biti 
pravnik. Nestrpno pričakujem 
vsako predavanje, saj že na
slovi obetajo zanimivo snov«.

Dani je  še povedal, da se 
štud ija  ne boji, saj je  poln na-

Jože ču ješ

Ko je beseda prišla na »no
tran je  rezerve«, je  pogovor 
prešel na gospodarsko refor
mo.

»Kaj pa reforma In študij«,
je bilo naše vprašanje.

»Kolikor ml je znano, se Je 
odstotek štipendij v zadnjem 
času zmanjšal, kljub temu da 
Je znana slaba struktura stro
kovnjakov v gospodarskih or
ganizacijah. Na vsak način je -  
forma tako dolgo ne bo uspe
la, dokler se ne bo spremenila 
mentaliteta ljudi.

Več nam  Jože ni uspel po
vedati. Opravičil se je, češ, da 
m ora v vrtec po sina.

Daniju Klinetu, novincu na 
Višji pravni šoli so v  razgovoru 
sekundirali njegovi prijatelji, 
k a r se vidi tudi iz odgovorov.

V beležnico sm o na vpraša
nje, zakaj se je  odločil prav za 
pravo, zapisali naslednji odgo
vor:

»Moj idol je bil neki odve
tnik v romanih, vedno Je bil

Branko Fink

Ko smo se pogovarjali o štu
diju  in denarju, je  pogovor kaj 
h itro  prešel v mikavne vode 
gospodarske reform e.

»Doslej smo se premalo u- 
kvarjali s kmetijstvom in pre
več z investicijami v industri
jo, poleg tega reforma odvrača 
strokovnjake od kmetijstva, 
kjer so osebni dohodki nižji 
kot v industriji.

»Mislim, da ml študij ne bo 
delal težav, saj imam dobro 
podlago že iz srednje šole. 
Pregledal sem nekatera skrip
ta in ugotovil, da sem se z 
večino snovi v osnovi seznanil 
že v srednji šoli«

»Tako mi bo ostalo nekaj 
prostega časa, ki ga bom Iz
koristil za košarko. Igrani 
za MIT, ki sedaj tekmuje v 
drugi slovenski ligi. 2al ml je, 
da letos ne bomo mogli v višji 
tekmovalni razred, saj smo ne
srečno izgubili tekmo s Ce
ljem.

Dani Kline

svetov, ki m u jih je dal s tare j
ši b ra t — že izkušen študent; 
b ra t m u ne daje samo nasve
tov am pak tudi lep vzgled. Na 
sploh pa jem lje študij zelo 
resno in pravi, da bo sproti 
študiral predavano snov. Iz
pitov se ne boji, saj je  ne dol
go tega uspešno naredil šo
ferski izpit . . .

»In še o gospodarski refor
mi zapiši kaj. Tudi nas mlade 
jc precej prizadela. Žepnina je 
ostala onaka, cene pa so se 
zvišale. Seveda sem moral po
iskati notranje rezerve: odslej 
hodim v kino brez dekle
ta . . .  «

Branko Fink se je  letos vpi
sal v prvi letnik Višje agro
nomske šole, sadjarsko vino
gradniški oddelek, saj je  kon
čal srednjo km etijsko šolo v 
Mariboru.

Pravi, da je  za sedaj še brez 
štipendije, vendar upa, da jo  
bo dobil p ri m ariborskem  
Agrokombinatu, kljub temu, 
da je  razpis že mimo.

Na Višji stom atološki šoli 
smo se pogovarjali z Zaimom 
Jahičem  in Safetom Kučevi- 
čem, ki sta  prešla skoraj vso 
Jugoslavijo, da sta prišla v 
M aribor. Doma sta nam reč iz 
Sijemice v Sandžaku.

Po naravnih zakonih pride za vsakim  polet
jem  jesen. V navadi je, da jeseni sonce izgublja 
svojo moč, listje počasi odpada, grozdje je  god
no za trgatev, lastovice se selijo na jug, priha
ja jo  pa tudi študentje.

T akrat študentske gospodinje rečejo: »Tukaj 
so,« in pom islijo na denarce, ki jih  bodo iztisnile 
iz najete sobe.

Dijakinje zavzdihnejo: »Ah, kje so bili tako 
dolgo,« in se v m islih že vidijo v parkih  (seveda 
ne sam e).

Miličniki nagubajo čelo in se zresnijo, go
stilničarji se veselijo večjega prom eta, m estni 
vogali so bolj polni in  sploh je  vse drugače.

Tako je  bilo vsa leta in  letos ni kaj drugače. 
Bruci ne bi bili bruci, če ne bi žareli od ponosa, 
da so študentje (kljub tem u, da zaresni štu
dentje še niso) in brezskrbno čakali prvih izpi
tov. Malo pa se letošnji bruci le razlikujejo od 
prejšnjih : saj veste, da im am o gospodarsko re
formo, ki se pozna tudi p ri družinskih p ro 
računih.

Pa poglejm o po m ariborskih višjih šolah in 
se na slepo srečo pogovorimo z nekaterim i bruci.

sta poprej delala v m ladinski dram e, proti operetam  nim a 
organizaciji, Safet pa je  bil nič, poleg tega pa igra p ri

Braniku košarko.

' \ 'v-t ш  i

Safet Kučevič

Sedaj bi m oral b iti na v rsti 
pogovor z bruculjo  Pedagoške 
akadem ije, vendar kot vidite, 
ga ni.

K er sm o doslej intervjuvali 
kar štiri moške, je  bila na  Pe
dagoški akadem iji na  vrsti 
študentka. Ko sm o oklevali 
med posam eznim i skupinami, 
smo se odločili za študentko 
slovenščine, saj bi m orale le- 
-te najbolje sukati jezik.

Nagovorili sm o polno preda
valnico (na u rn iku  je  bila slo
venščina) in prosili za pogo
vor kakšno resno in b istro  
bruculjo. K er odziva ni bilo, 
sm o prošn jo  ponovili še pri 
nekaterih  posameznicah, ven
dar brez uspeha. Znano je  si
cer, da učitelji sami izprašu
jejo, vendar so vloge včasih

Zaim Jahič

»Slišala sva, da je Maribor 
lepo mesto in Slovenija je na
sploh privlačna dežela. Imela 
sva srečo pri sprejemnem iz
pitu in sedaj sva tukaj. Slo
venska narava nama ugaja in 
tudi sicer je vse drugače kot 
pri nas, kjer živimo precej Izo
lirano«.

»2e v začetku pa sva Imela 
težave. Nimava namreč štipen
dije In sva vložila prošnji za 
študentski kredit, upava, da 
ga bova dobila. Na srečo 
sva dobila stanovanje v štu
dentskem domu. Težave nama 
povzroča tudi slovenščina, ven
dar misliva, da se jo bova hi
tro naučila. Povedati morava, 
da so naju lepo sprejeli in da 
nama gredo povsod na roko«.

štiri leta predsednik m ladin
ske organizacije na zobni teh- M 
nični šoli v Sarajevu.

O tilija Mikluš se je  po kon
čani osem letki želela vpisati 
na gimnazijo in pozneje na 
igralsko akadem ijo, vendar se 
starši niso s tem  strin jali. Vpi
sala se je na Srednjo tehnično 
gradbeno šolo in prav zaradi 
tega je  sedaj bruculja na Višji 
tehniški šoli, gradbeni odde
lek.

»Nekateri ljudje pravijo, da 
živi tehnična inteligenca daleč 
od kulture«, smo jo podrezali.

»To pa ni res, vsaj ne pri 
večini. Že dolga leta sem nav
dušena obiskovalka maribor
ske gledališke hiše in tudi le
tos ne bo predstave, ki je ne 
bom videla. Sicer pa obisku
jem tudi koncerte, pa kino. 
Mislim, da sploh ni pomemb
no za privrženost h kulturi, 
kakšen poklic ima človek, saj 
obstojajo tudi učitelji, ki ne 
hodijo v gledališče ali na kon
certe«.

Ob koncu sta še povedala, O tilija je  še povedala, da 
da bi se želela udejstvovati v ima n a jra je  opere (obožuje 
študentski organizaciji. Oba V erdija), p rija jo  ji Brechtove

Otilija Mikluš

zam enjane, denimo pri izpitih; 
če bodo tudi tak ra t molčale, 
ne bo prijetno.

Razgovore pripravil
BRANKO MAKSIMOVIČ

so kot vsi prejšnji



DELITEV D O H O D K A - D I L E M A  ALI NE T elesn a  vzgoja  na višjih šolah v M ariboru

(N adaljevanje s 3. str.) 
splošne družbene storilnosti, 
opirajoč se pri tern le na last
ne uspehe in  želje. Preferen- 
ciranje življenskega standarda 
zm anjšuje potencial gospodar
ske rasti, forsirana kapitalna 
nalaganja pa povzročajo struk
turalne težave in težave v rea
lizaciji družbenega produkta. 
Iz tega lahko sklepamo, da sta 
oba k rite rija  enakovredna le 
da  je  treba n a jti ustrezno 
m edsebojno kombinacijo.

Odgovor na tre tje  vprašanje, 
kaj je  možno uveljaviti, pa je 
pravzaprav natežji. Po mojem  
m nenju bi najbolj ustrezal do
ločen m inim alni osebni doho
dek, ki bi tem eljil na povpreč
ni družbeni storilnosti in za
gotavljal ustrezen življenski 
standard . Takšna ekonom ska 
kategorija bi jasno opredelje
vala položaj proizvajalca-člove- 
ka v družbenem  gospodarstvu, 
hk ra ti pa tudi omogočala ne
sporno ugotavljanje družbene
ga položaja gospodarske celi
ce na podlagi rentabilnostne- 
ga računa. Celicam, ki bi s ta 
kim  računom  izkazovale pasi- 
vo in bile za družbo zanimive, 
bi lahko pomagali, ostale pa 
postopom o preusm erili ali pa 
odpravili. Selektivnost bi po

stala veljavna tudi v gospo
darskih  celicah pri vrednote
nju  individualnih proizvajal
cev, ki bi za določen dohodek 
m orali vložiti ekvivalentno de
lo, ne pa, kakor je  možno se
daj, da za vloženo delo pre
jem ajo  neekvivalenten doho
dek. K dor seveda postavljenih 
norm ativov ne bi izpolnjeval, 
bi prav tako odpadel, ali pa bi 
se m oral preusm eriti. Boljši in 
sposobnejši bi torej prišli na 
ustrezna delovna mesta.

M arsikdo bo pripom nil, da 
vsebujejo te misli klico mezd
ne m iselnosti in sistem a, in 
tega niti ne negiram, če razu
m e z mezdo isto, kakor jaz, 
nam reč zagotovljeni m inim al
ni dohodek kot bazo rentabil- 
nostne kalkulacije. Ostale ele
m ente mezde, kakor izkorišča
nje delavca in  prisvajanje pre
seženega proizvoda, ki so zna
čilni za kapitalizem, pa tako 
elim inirata družbena lastnina 
in sam oupravljanje. Tudi mož
nost za dodatno stim ulacijo 
proizvajalcev bi bila podana v 
delitvi dohodka, ki bi rezulti- 
ral iz iztržka in cene proizvod
nje. Slednja bi omogočla tudi 
realne kalkulacije in konstant
ne tržne pogoje.

Pred nedavnim sta se vrnila s po
tovanja po Srednji Evropi b ra ta  Topli- 
8ek iz Brežic. Potovanje je bilo zani
mivo predvsem zaradi tega, ker sta 
potovala na zares nevsakdanji način. 
Na pot po srednjeevropskih rekah sta 
se podala nam reč s kajakom , special
nim  izdelkom tovarne Elan.

š t u d e n t s k o
Kaj nam je povedal po prihodu v 

M aribor študent VEKS 23-letni Maks 
Tcplišek, ki je bil tudi kapitan čolna?

»Na potovanje sva z bratom  Janezom 
krenila 22. jun ija  iz Brežic. V Benetke, 
k jer je  bil najin  cilj, pa sva prispela 
dva meseca in 4 dni kasneje. To je 
bilo zares nenavadno potovanje, polno 
pustolovščin in strahu. S seboj sva 
imela kar 100 kg prtljage, tako da sva 
se sprva bala, da se bo čoln potopil. 
2e na začetku sva imela nekaj nevšeč
nosti, saj nama je kam ero že po od
hodu razneslo, tako da sva lahko sli
kala samo s fotoaparatom . Pri Sisku 
sva prvič nasedla in nato še enkrat na 
reki Pad v Italiji. Ker je bila Donava 
zaprta za ves prom et, sva m orala po
tovanje nadaljevati po železniških tirih  
v Madžarski in Cehoslovaški. Sele na 
D unaju sva se zopet spoprijela z va
lovi m odre reke. Toda tok reke je bil

Težnja po študentskem športnem društvu
Se eno šolsko leto je za nami. Leto, v katerem  so prvič na višjih šolav v 

M ariboru vnesli v učni načrt predm et telesne vzgoje. Potrebe po telesni vzgoji 
so se pričele javljati že leta 1963, vendar takrat ni bilo resnega pobudnika za 
to  dejanje. Slednjič so se le opogumili. Pričelo se je nam reč že lansko leto 
novembra, ko so na seji Združenja visokošolskih zavodov sklenili, da bodo v 
letu 1964/65 Imeli študentje obvezno telovadbo, ki pa za enkrat še ne bo 
ocenjena. Ta načrt so uresničili edino na VEKS, ki se je pogumno lotila 
precej težke naloge. Na drugih višjih Šolah so takrat kljub zanim anju Študen
tov za telesno vzgojo ostali le p ri besedah.

IN KAKŠNI SO REZULTATI TEGA 
EKSPERIMENTIRANJA?

Za telovadbo je bilo med »ekonomi
sti* veliko zanim anje. Seveda je bilo 
tudi nekaj takih, ki že od m ladih nog 
ne m arajo telovadbe, vendar je bila 
večina študentov za. Višja ekonomsko- 
kom ercialna šola je za ta  predm et na-

m ajo za telesno kulturo  že od m ladih 
nog pa so menili drugače. Vadbe so 
postale nezanimive predvsem zaradi 
tec&, ker so jih  kvarili s svojim ne
znanjem in neprizadevnostjo tisti, ki 
so videli v telesni vzgoji samo neko
ristno zapravljanje časa.

Kot smo Izvedeli iz razgovora s se
kretarjem  m ariborskega Odbora zveze

skega društva na raznih tekmovanjih 
doma in v tu jin i. Tako delajo tudi na 
drugih višjih šolah v socialističnih d r 
žavah in bi se tudi p ri nas gotovo ob
neslo.

Mimo študentskega društva priprav
lja Odbor zveze študentov ligaška tek
movanja med višjimi šolami v Mari
boru, za katera je med študenti največ 
zanimanja. VEKS pripravlja meseca 
novembra ekonomljado, na kateri bi 
se razen tekm ovanja na športnem  pod
ročju, pogovarjali tudi o izboljšanju 
telesne vzgoje in o samem načinu dela 
športnikov-študentov na višjih šolah. 
Višja tehniška šola ima tesne stike s 
podobno ustanovo v Prištini. Bodoči 
inženirji se že vestno pripravljajo  za 
povratno srečanje na športnem  in 
kulturnem  področju, ki bo prav tako 
meseca novembra v Prištini.

N E N A V A D N O
premočan za najine moči, zato sva 
m orala ponovno na vlak. V Zahodni 
Nemčiji sva skoraj utonila v naraslem 
N eckarju, č jp rav  je bil kajak obložen 
z gumijem. Najzanimivejše pa ie bilo 
potovanje po francoskih kanalih, ki 
so bili prepredeni s številnimi zapor
nicami, k ar 300 jih  je  bilo.

V Italijo  sva prišla brez lire v žepu 
in samo golemu naključju se imava 
zahvaliti, da sva ostala živa. Prijatelji 
so priskočili na pomoč z denarjem . 
Vožnja po Padu ie bila enolična in 
povsem drugačna kot sva si jo pred
stavljala. 40 km pred Jadranskim  m or
jem  sva, kot je tisk že obširno poročal, 
p iišla  v območje hudega viharja. Na 
srečo je priplula po Ртви navzdol 2500 
tonska ladia San Remo, ki naju  je 
pripeljala ao Benetk.

Selc ko sva prišla domov, sva se 
zavedla, kako veliki kos Evrope sva 
obredla. Obleka je kot cunja visela z

p o t o v a n j e
naju, čoln pa je bil tudi potreben ge
neralnega popravila. Janez je shujšal 
za 5 kg, iaz pa kar 15. Po vodi bova 
še potovala, vendar s čolnom na vesla 
nikoli več,« je zaključil svoje pripove
dovanje Maks.

J. U.

stavila posebnega predavatelja, na vo
ljo ie dobila kar 2 telovadnici, eno v 
Srednji km etijski šoli, eno pa v os
novni šoli Staneta Rozmana, in stvar 
je  bila rešena.

Spočetka so na treninge namiznega 
tenisa, odbojke, košarke, malega no
gometa, atletike, rokom eta in smuča
n ja  hodili redno vsi študentje prvega 
letnika. Čimbolj pa se je bližalo po
letje, tem  m anj je bilo študentov na 
treningih. Zakaj? Kot so nam sami 
pripovedovali, so postajali treningi ne
zanimivi, preskrom ni po svoji izbiri, 
skratka dolgočasni. Tako pripovedu
jejo  le nekateri. Tisti pa, ki se zani-

študentov Emilom Kovšetom, sc bo 
letos stvar zasukala malo drugače. 
Vprašanje telesne vzgoje na višjih šo
lah bodo v dobršni m eri prenesli Iz
ključno na Odbor zveze študentov, ki 
na | bi v bodoče dajal potrebne smer* 
nice. Tako pri odboru m enijo, da bi 
bila rešitev telesne vzgoje še najboljša, 
če bi ustanovili nekakšno študentsko 
športno društvo, v katerem  bi bili 
včlanjeni vsi študenti, ki študirajo  v 
M ariboru. Profesor, ki bi poučeval te
lesno vzgojo na višji šoli (kolikor bo 
ta v učnem načrtu  posamezne šole), 
naj bi iz vrst gojencev izbiral najbolj
še, ki bi nato zastopali barve študent-

POSNETEK: DANILO SKOFIC

Te In podobne priprave zgovorno 
kažejo, d a  J e  zanimanje med m a
riborskim i višjcšolci za telesno vzgojo. 
Najti Je treba samo najboljšo pot, ka
ko bi vključili čim večje število štu 
dentov, da bi se vsaj 2 k ra t tedensko 
po napornem  študiju  sprostili, bodisi 
v telovadnici na orodjih ali pa v m no
gih igrah z žogo. Na višjih šolah, k jer 
so do sedaj gojili telesno vzgojo, Je 
bilo sta tistično ugotovljeno, da se Je 
učni uspeh dvignil kar za 20 %. Zato 
nu | velja načelo, zdrav duh v zdravem 
telesu, tudi za študente višjih šol v 
Mariboru!

Janez Ujčič

P E T E R  B A L O H

B irokrati so svečeniki kulta 
o  nezm otljivosti vsega, kar 
nas obdaja. Vsak b irokrat je 
h k ra ti bog in konj, ki m u na 
plečih sedi drugi, višji bog.

B irokracija se je  že začela 
po  izgonu Adama in Eve iz ra
ja . Naša praoče in pram ati sta 
ostala sama, brez boga. Pro
glasila sta  se za boga. (Od tod 
izvira tudi izrek: Vsaka oblast 
je  dana od boga). N juni otro
ci so bili obenem  njuni pod
ložniki, ravno tako otrok o tro
ci itd. In  tako se je rodila bi
rokracija, ali vlada m alih za
m orjenih ljudi.

B irokrat je  vse obenem: 
pravica, tožilec, zagovornik in 
sodnik.

Nekdo je nekoč imel oprav
ka s tako pravico: sodnik za 
p rekrške m u je  poslal odloč
bo  o prekršku. Potem je šel 
k  sodniku, kajti b irokracija 
zm eraj dopušča pritožbo. Sod
nik je  pomagal sestaviti ugo
vor zoper svojo odločbo in 
čez pol leta rešil ta  prim er.

B i r o k r a c i j a
Zdaj vem, zakaj razne akte 
rešu jejo  toliko časa: zaradi
objektivnosti. Omenjeni sod
nik je ugovor zoper samega 
",ebe spravil v arhiv za toliko 
časa, da je  že pozabil na  ves 
prim er. Potem je  zadevo lah
ko nepristransko rešil: pobil 
je  svoj ugovor in podpisal no
vo odločbo. Zoper to  odločbo 
se je  lahko obtoženi že p rito 
žil na višji forum, čeprav pri
tožbe še zmeraj ni bilo po
trebno  kolkovati. Moral jo  je 
samo izročiti istem u sodniku, 
ki jo  bo m enda posredoval 
višjem u forumu. Tako smo 
spoznali ustro j sodstva ali bi
rokracije, kakor hočete. Ta 
princip me spom inja na igra
n je  k art s samim seboj.

Oglejmo si lik povprečnega 
birokrata:

Ta je, kot mnogokaj p ri nas, 
križanec starega z novim. Od 
predvojnega »činovnika« so 
m u ostali m orda narokavniki. 
B irokrat ni preveč izobražen, 
zato je  zvest. Njegova pred

vojna in m edvojna dejavnost 
sta nejasni. Toda ker birokrat 
lahko ustvari nekaj, česar ni, 
in zanika vse, kar je bilo, si 
po potrebi izmisli tudi slavno 
pieteklost. Povprečni b irokra
ti s slavno preteklostjo  so po 
navadi m ajski partizani. Če pa 
niti to niso, so se brez dvoma 
takoj po vojni vključili v so
cialistično graditev. To so bili 
najbolj vneti terenski delavci, 
poverjeniki vseh organizacij, 
od AFZ do OF. Njihovo delo 
v tistih  časih, ko smo še ku
povali na karte, je  bilo disku
tiranje. Tako so si s komolci 
in z jezikom pridobili m esto 
referenta na tej in tej občini 
ali drugod. Postali so plem
stvo posebne sorte: njihovi 
grbi so koleki, trdnjave pa 
gore form ularjev in nerešenih 
aktov. To so muzejske lutke, 
ki bijejo  živčno vojno z vsem 
ostalim  svetom. Človek, kdo 
ti bo verjel, da res živiš, če ti 
b irokrat ne bo izdal potrdila, 
da si bil v resnici rojen?

AFORIZMI SO PATENTI
RANE MISLI.

KDOR IMA PREMALO DU
HOVITIH DOMISLIC, ZABE
LEŽI VSAKO.

KOLIKOR LJUDI ZANIČU
JEŠ, TOLIKO SE JIH  BOJIŠ.

MNOGI SO PREVEČ NAV 
DUŠENI VERNIKI SAMEGA 
SEBE.

AFORIZMI
NAJBOLJ RAZŠIRJENA RE

LIGIJA PRI NAS JE  KULT 
ŽELODCA.

NEKATERE ŽENSKE IMA
JO MESIJANSKI KOMPLEKS
— VSE VZAMEJO NASE.

NESLAVNO SEDANJOST 
OBLAČIMO V SLAVNO PRE
TEKLOST.

ŠOVINIZEM VELIKIH NA
RODOV IMENUJEMO TEŽ
NJO PO INTEGRACIJI.

ZENSKE MERIJO SREČO 
S CENTIMETRI.

Peter Baloh

KOLEGI, KOLEGICE! 
GLEDALIŠKI ABONMA LAH
KO NAROČITE PRI PRED
SEDNIKU KULTURNE KO
MISIJE NA VAŠI ŠOLI.

Repertoar SNG Maribor za 
sezono 1965/66 bo predvidoma 
sestavljen Iz osmih dramskih 
in šestih opernih premier. Izbi
rali bodo med sledečimi deli: 

Drama:
Miller: Lov na čarovnice 
Moliere: Tartuffe 
VVerlch — Nestroy: Teta iz 
Amerike
Švare: Goli kralj 
Grum: Dogodek v mestu Gogl 
Matkovič: Ranjena ptica 
Danek: Poroka ženitnega go
ljufa
Vercors: Zoo ali človekoljubni 
morilec
Feiler: Šesta žena 
J. C. Holm: Trije na konju 

Opera:
Smetana: Prodana nevesta 
Puccini: Tosca 
Lhotka: Vrag na vasi 
Puccini: Manon Lescaut 
Masenet: Don Klhot 
Mozart: Beg iz Sera ja 
Verdi: Traviata 
Kozina: Ekvinokcij 
Prokofjev: Zaroka v samosta-


